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REVISTA PRESEI 

 

 

 Ministerul Educatiei: Reprezentantii inspectoratelor scolare si ai 

sindicatelor vor monitoriza desfasurarea activitatilor didactice 

Ministrul Educatiei si Cercetarii, Monica Anisie, s-a intalnit, luni, cu presedintele 

Federatiei Sindicatelor din Educatie "Spiru Haret", Marius Ovidiu Nistor, si cu 

presedintele Federatiei Sindicatelor Libere din Invatamant, Simion Hancescu, cu 

acest prilej fiind facuta o analiza a aspectelor cu privire la organizarea eficienta a 

procesului educational in conditiile desfasurarii activitatii didactice in sistem 

online. 

 

Potrivit unui comunicat de presa al MEC, in cadrul intalnirii s-a decis 

monitorizarea de catre reprezentantii sindicatelor din cadrul fiecarui 

judet/municipiului Bucuresti, impreuna cu inspectoratele scolare si conducerile 

unitatilor de invatamant, a desfasurarii in conditii optime a activitatilor didactice 

atat in sistem online, cat si fata in fata si asigurarea consilierii cadrelor didactice in 

vederea imbunatatirii actului educational, informarea de catre Ministerul Educatiei 

si Cercetarii a tuturor unitatilor de invatamant in privinta securizarii si utilizarii 

optime a platformelor educationale G suite for Education si Microsoft Office 365 

A1. 

 

Angajamentul celor doua federatii reprezentative din 

invatamantul preuniversitar de a sustine demersurile Ministerului Educatiei si 

Cercetarii, astfel incat toate cadrele didactice sa utilizeze cu incredere tehnologia in 

activitatile de predare-invatare-evaluare in sistem online. 

 

De asemenea, s-a mai decis realizarea unei declaratii-angajament ce urmeaza a fi 

asumata de cadre didactice, elevi si parinti, declaratie care va veni in completarea 

prevederilor Metodologiei-cadru privind desfasurarea activitatilor didactice prin 

intermediul tehnologiei si al internetului, precum si pentru prelucrarea datelor cu 

caracter personal. 

https://ziare.com/monica-anisie/
https://ziare.com/scoala/invatamant/
https://ziare.com/microsoft/
https://ziare.com/scoala/preuniversitar/
https://ziare.com/scoala/elevi/
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Prin aceasta declaratie este vizata protejarea dreptului la imagine atat pentru 

cadrele didactice, cat si pentru elevi, simplificarea/eliminarea unor standarde 

ARACIP si promovarea lor prin hotarare de guvern, continuarea procesului de 

debirocratizare a activitatii cadrelor didactice, acordarea posibilitatii cadrelor 

didactice de a oferi feedback, sub forma unui chestionar, pentru activitatea 

desfasurata de catre conducerea unitatii de invatamant, pentru activitatea 

desfasurata la nivelul inspectoratului scolar si pentru activitatea elevilor, dar si 

elaborarea de catre Centrul National de Politici si Evaluare in Educatie a 

chestionarului de feedback pentru activitatea cadrelor didactice. 

 

In cadrul intrevederii au fost discutate chestiuni referitoare la Normele 

metodologice prevazute de Legea 185/2020 privind desfasurarea orelor de 

pregatire pentru evaluari/examene nationale si/sau pentru obtinerea performantei 

educationale, precum si de invatare remediala, dar si despre acelea privind 

reducerea normei didactice de predare cu 2-4 ore/saptamana a profesorilor care 

desfasoara activitatea de mentorat. 

(Sursa:  ziare.com) 

 

 Florin Cîțu: Urmează discuţii foarte dure cu agenţiile de rating şi cu 

Comisia Europeană 

Toate cele trei mari agenţii de rating, S&P, Moody's şi Fitch Ratings, atribuie 

României un rating "BBB minus" 

Ministrul Finanţelor Publice, Florin Cîţu, a anunţat discuţii foarte dure cu agenţiile 

de rating în perioada următoare şi i-a propus liderului PSD, Marcel Ciolacu, să 

participe la aceste discuţii şi să-şi prezinte planurile pentru perioada următoare, 

informează Agerpres. 

"Este momentul să facem diferenţa între oamenii politici şi oamenii de stat. 

Urmează, aşa cum am spus, discuţii foarte dure cu agenţiile de rating şi cu Comisia 

Europeană. Aşa că am luat o decizie care poate să fie surprinzătoare, dar eu sper să 

o ascultaţi cu atenţie şi să îi daţi curs.  

https://ziare.com/scoala/examene/
https://www.digi24.ro/stiri/economie/finante-economie/florin-citu-urmeaza-discutii-foarte-dure-cu-agentiile-de-rating-si-cu-comisia-europeana-1387099#highlight-1387099-1
https://www.digi24.ro/stiri/economie/finante-economie/florin-citu-urmeaza-discutii-foarte-dure-cu-agentiile-de-rating-si-cu-comisia-europeana-1387099#highlight-1387099-1
https://www.agerpres.ro/economic-intern/2020/10/19/video-ministrul-finantelor-urmeaza-discutii-foarte-dure-cu-agentiile-de-rating-si-cu-comisia-europeana--593538
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Vă invit să participaţi alături de mine la aceste discuţii cu Comisia Europeană, cu 

comisarul pentru buget, comisarul pentru economie şi cu agenţiile de rating. Acolo 

veţi prezenta planurile dumneavoastră, vom prezenta planurile noastre şi veţi afla 

la prima mână ce implicaţii au pentru ratingul de ţară, ce implicaţii au pentru 

fondurile europene. Veţi vedea la prima mână că ceea ce propuneţi dumneavoastră 

duce la reducerea ratingului de ţară şi duce la pierderea de fonduri europene. Şi ca 

să fie totul transparent şi onest vă spun de pe acum că vom înregistra aceste 

discuţii, iar românii vor alege în consecinţă", a declarat Florin Cîţu într-un mesaj 

video pe Facebook. 

Ministrul Finanţelor a subliniat din nou că România trece printr-o perioadă dificilă, 

cu o criză economică şi una sanitară, şi a atras atenţia că evaluările agenţiilor 

internaţionale de rating au în vedere şi ceea ce se poate întâmpla în viitor. Cîţu a 

menţionat, în context, că în cursul acestui an a vorbit aproape săptămânal cu 

agenţiile, cu Comisia Europeană şi cu investitorii. 

"Azi aş vrea să vă vorbesc despre un subiect care ne afectează pe toţi direct. Ştiţi 

foarte bine că România trece printr-o perioadă dificilă, o criză economică şi o criză 

de sănătate, iar o mare parte, şi eu zic că cea mai mare parte, şi îmi asum, din vină 

pentru ceea ce vedem astăzi în România o are PSD. Dar astăzi sunt aici pentru a 

trage un semnal de alarmă pentru că în perioada următoare urmează evaluări ale 

ratingului de ţară de la cele trei agenţii de rating: Fitch, Moody's şi 

Standard&Poor's. Toate trei vor prezenta aceste evaluări, evaluări pe baza a ceea ce 

se întâmplă astăzi în România cu economia României, cu măsurile pe care le ia 

Guvernul, dar şi cu ceea ce se poate întâmpla în viitor. Ştiţi foarte bine, anul acesta 

am vorbit aproape săptămânal cu agenţiile de rating, cu Comisia Europeană, cu 

investitorii, cu partenerii noştri instituţionali şi am reuşit în condiţii foarte dificile 

să menţinem ratingul de ţară, să ne finanţăm, să finanţăm deficitul bugetar la 

costuri cât mai mici", a spus Florin Cîţu. 

Toate cele trei mari agenţii de rating, S&P, Moody's şi Fitch Ratings, atribuie 

României un rating "BBB minus" 

Şeful de la Finanţe a menţionat, pe de altă parte, că realizările au fost obţinute sub 

asediul continuu din Parlamentul României, cu proiecte de legi sau legi care 

aruncau în aer finanţele publice. 
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"Am decis să ies astăzi pentru că până acum PSD a venit cu declaraţii publice, în 

special. De ceva vreme, cred că de două săptămâni, există un document scris care 

se va transforma în lege şi are foarte multe promisiuni. Este aşa numitul program 

de guvernare al PSD. De fapt este un program toxic, de distrugere a economiei 

României. Acesta este de fapt numele după care ar trebui să fie cunoscut. Eu nu o 

să mă folosesc de pandemie să-mi explic deciziile şi ideile aşa cum face PSD, dar 

este momentul ca românii să afle adevărul. Ceea ce propune PSD prin acest 

program de guvernare reprezintă o crimă cu premeditare asupra stabilităţii 

economice. PSD ştie foarte bine, pentru că anul trecut, şi am aici corespondenţa 

între Partidul Social Democrat, care era la guvernare anul trecut, şi agenţiile de 

rating. Şi în această corespondenţă se răspunde la fiecare punct de îngrijorare al 

agenţiilor de rating, care sunt aceleaşi puncte şi anul acesta. Şi PSD le promitea 

agenţiilor de rating că există în proiectele de legi care creşteau cheltuielile 

neproductive, cheltuielile sociale, există elemente care le-ar fi permis să schimbe 

evoluţia acestor cheltuieli. Promiteau, bineînţeles, reduceri, tăieri de cheltuieli. 

Deci cei de la PSD ştiu foarte bine care sunt elementele cheie care vor duce la o 

reducere a ratingului de ţară. De aceea spun că este o crimă cu premeditare ceea ce 

face PSD. Domule Ciolacu, stop! Este momentul să vă opriţi", a avertizat Florin 

Cîţu. 

Mai mult, ministrul Finanţelor i-a propus liderului PSD să renunţe amândoi la 

imunitatea pentru declaraţiile politice referitoare la stabilitatea economică astfel 

încât să răspundă penal acela care minte. 

"Dar dacă nu veţi da curs acestei invitaţii (la discuţii cu agenţiile, n.r.) şi ştiţi că aţi 

mai refuzat o invitaţie din partea mea, o invitaţie onestă, vin cu o altă propunere. 

Vă solicit imperios un exerciţiu democratic. Eu, senatorul Florin Cîţu, 

dumneavoastră, deputatul Marcel Ciolacu, renunţăm fiecare la imunitatea pentru 

declaraţiile politice publice referitoare la stabilitatea economică. Astfel, va 

răspunde penal cine minte. Aştept răspunsul dumneavoastră domnule Ciolacu", a 

spus Florin Cîţu. 

Toate cele trei mari agenţii de rating, S&P, Moody's şi Fitch Ratings, atribuie 

României un rating "BBB minus", cel mai scăzut calificativ din categoria 

investment grade, toate trei ratingurile având o perspectivă negativă. 

(Sursa:  Agerpres) 
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 Masca, obligatorie în toate spațiile publice din București, începând de la 

miezul nopții / Școlile trec la cursuri exclusiv online 

Cursurile se vor desfășura exclusiv online în școlile din București, iar purtarea 

măștii va fi obligatorie în toate spațiile publice, începând de marți, ora 0:00, a 

anunțat purtătorul de cuvânt al prefecturii, după ședința Comitetului Municipiului 

București pentru situații de urgență. 

 

„A fost interzisă activitatea în cinematografe, în săli de spectacole. (...) A fost 

interzisă activitatea în interiorul restaurantelor, păstrată pe terase, în exterior, iar 

pentru cei din interiorul hotelurilor, pensiunilor - doar pentru clienţii cazaţi în 

aceste unităţi. A fost interzisă activitatea operatorilor economici licenţiaţi pentru 

jocurile de noroc”, a precizat purtătorul de cuvânt al Prefecturii București. 

 

Hotărârea CMBSU vizează instituţiile de învăţământ de stat şi private din Capitală. 

 

"Pentru faptul că s-a calculat această rată a incidenţei calculată pe ultimele 14 zile, 

ieri a fost 3,02, astăzi 3,19, Direcţia de Sănătate Publică a Municipiului Bucureşti a 

venit cu un set de propuneri care au fost puse în discuţie şi supuse aprobării 

Comitetului Municipiului Bucureşti pentru Situaţii de Urgenţă. În aplicarea 

hotărârii de Guvern nr. 856 pe 2020, Comitetul Municipiului Bucureşti pentru 

Situaţii de Urgenţă a hotărât că, începând cu ora 0,00, data de 20 octombrie 2020, 

să fie suspendată activitatea didactică pentru toate instituţiile şi unităţile de 

învăţământ, inclusiv creşe şi universităţi, ne referim la activitatea didactică 

desfăşurată faţă în faţă. A fost interzisă activitatea în cinematografe, în săli de 

spectacole evident. S-a instituit obligaţia purtării măştii în toate spaţiile publice, ne 

referim şi la copiii care au împlinit vârsta de 5 ani. Masca va fi purtată 

corespunzător, fiind acoperite nasul şi gura", a afirmat purtătorul de cuvânt. 

 

Deciziile CMBSU încep să-şi producă efectele juridice de marţi, de la ora 0,00. 

 

I 
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ndicele de infectare cu coronavirus în București a trecut de 3 începând de 

duminică. În aceste condiții intră în vigoare, prin decizii ale comitetelor locale de 

situație de urgență o serie de restricții. Acestea vor fi evaluate la 14 zile. 

(Sursa:  hotnews.ro) 

 

 Anisie, după bâlbele Prefecturii: Creşele şi afterschool-urile rămân deschise 

/ Hotărârea care prevedea închiderea lor a fost revocată / Ministrul Educației 

i-ar fi transmis prefectului din timp care sunt prevederile legale 

Ministrul Educației, Monica Anisie, a declarat luni seară că creșele și afterschool-

urile rămân deschise în Capitală, după ce hotârârea Comitetului pentru Situații de 

Urgență a municipiului București care pevedea că acestea și universitățile vor fi 

închise a fost revocată. Anisie a subliniat că se aștepta ca azi să se ia o decizie 

clară, pentru că i-a comunicat prefectului Bucureștiului, Gheorghe Cojanu, care 

sunt prevederile legale. 

Monica Anisie a precizat că a solicitat încă de săptămâna trecută o întâlnire la 

Prefectura Bucureşti, pentru a se asigura că vor fi luate toate măsurile în aşa fel 

încât în cadrul unităţilor de învăţământ să nu existe probleme în momentul în care 

rata infectărilor cu noul coronavirus ar fi ajuns la pragul de 3 la mia de locuitori şi 

împreună cu Inspectoratul Şcolar al Municipiului Bucureşti a fost realizat un plan 

de măsuri pentru trecerea în sistem online. 

"Trebuie să spunem în mod clar ce se întâmplă începând cu data de 20 octombrie 

cu unităţile de învăţământ din municipiul Bucureşti. Ceea ce s-a întâmplat astăzi 

este incredibil, la nivelul municipiului Bucureşti şi mă refer aici la situaţia creată la 

nivelul Comitetului Municipiului Bucureşti pentru Situaţii de Urgenţă. (...) În toată 

această perioadă, de la data de 13 octombrie şi până ieri, când DSP Bucureşti a 

anunţat depăşirea acestei rate, am fost într-o comunicare directă cu Inspectoratul 

Şcolar. Am discutat şi cu domnul prefect, i-am comunicat care sunt prevederile 

legale în vigoare şi mă aşteptam ca astăzi să ia o decizie clară. A existat o hotărâre 

a comitetului, pe care înţeleg că domnul prefect a revocat-o, între timp şi anume o 

hotărâre care prevedea faptul că se vor închide creşele, unităţile de învăţământ 

preuniversitar şi universităţile.  
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Am atras atenţia IŞMB că în cuprinsul acestei hotărâri există nişte erori. Creşele şi 

afterschool-urile rămân deschise, vor fi suspendate activităţile didactice în unităţile 

de învăţământ preuniversitar. Pentru universităţi, în conformitate cu prevederile 

legale în vigoare, Senatul universităţii decide cu privire la suspendarea cursurilor, 

nu CMBSU", a explicat ministrul Educației, Monica Anisie, la Realitatea Plus, 

potrivit Agerpres. 

Reamintim că purtătorul de cuvânt al Prefecturii Capitalei a declarat luni, după 

ședința Comitetului pentru Situații de Urgență, că de marți toate cursurile se vor 

desfășura exclusiv online în București, iar hotărârea CMBSU vizează instituţiile de 

învăţământ de stat şi private, dar și creșele și universitățile. 

Ulterior, purtătorul de cuvânt al Prefecturii, Mariana Țipișcă, a revenit și a spus că 

creșele si after-school-urile NU se închid și își vor continua activitatea. 

”Activitatea din creșe nu este considerată o activitate de învățămînt, ci una socială, 

iar after school-ul nu este supus legislatiei Educației, ci Muncii și își pot desfășura 

activitatea”, a explicat Mariana Țipișcă, purtător de cuvânt al Prefecturii Capitalei. 

(Sursa:  hotnews.ro) 

 

 CCR discută sesizarea Avocatului Poporului privind două articole din Legea 

carantinării 

Curtea Constituţională (CCR) discută, marţi, sesizarea Avocatului Poporului 

privind două articole din Legea carantinării, scrie Agerpres. Potrivit ordinii de zi a 

şedinţei, judecătorii constituţionali discută excepţia de neconstituţionalitate a 

dispoziţiilor articolului 8 alineatele (3) - (9) cu referire la sintagma "izolarea într-o 

unitare sanitară sau la o locaţie alternativă ataşată unităţii sanitare" şi ale articolului 

19 din Legea 136/2020 privind instituirea unor măsuri în domeniul sănătăţii 

publice în situaţii de risc epidemiologic şi biologic. Avocatul Poporului susţine în 

sesizare că măsura internării obligatorii (izolarea obligatorie într-o unitate 

sanitară), având trăsăturile unei măsuri restrictive de libertate, trebuie să fie o 

măsură de ultim resort, după ce alte remedii posibile au fost epuizate. 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24361975-ultima-ora-masca-obligatorie-toate-spatiile-publice-din-bucuresti-incepand-miezul-noptii-scolile-trec-cursuri-exclusiv-online.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24361975-ultima-ora-masca-obligatorie-toate-spatiile-publice-din-bucuresti-incepand-miezul-noptii-scolile-trec-cursuri-exclusiv-online.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24361975-ultima-ora-masca-obligatorie-toate-spatiile-publice-din-bucuresti-incepand-miezul-noptii-scolile-trec-cursuri-exclusiv-online.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-24361975-ultima-ora-masca-obligatorie-toate-spatiile-publice-din-bucuresti-incepand-miezul-noptii-scolile-trec-cursuri-exclusiv-online.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24362559-noi-precizari-ale-pefecturii-capitalei-cresele-after-schoolurile-nu-inchid.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-coronavirus-24362559-noi-precizari-ale-pefecturii-capitalei-cresele-after-schoolurile-nu-inchid.htm
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"Or, în cazul bolilor înalt contagioase, această cerinţă stabilită cu titlu de principiu 

în jurisprudenţa Curţii Europene a Drepturilor Omului şi a Curţii Constituţionale 

nu este respectată, legiuitorul prevăzând izolarea obligatorie pentru 48 de ore, ca o 

măsură de prim-resort, stabilită de drept, prin efectul legii. Izolarea, astfel cum este 

ea definită la art. 3 lit. o) din lege, prezintă caracterele unei internări obligatorii-

măsură restrictivă de libertate, fiind aplicabile considerentele Deciziei 458/2020", 

se precizează în document. 

 

De asemenea, spune Avocatul Poporului, dispoziţiile articolului 8 alineatele (3)-(9) 

nu răspund nici exigenţelor de principiu reţinute în considerentele Deciziei 

458/2020 a Curţii Constituţionale referitoare la accesul liber la justiţie, care 

subliniază ca un drept de acces la justiţie efectiv "nu se caracterizează doar prin 

posibilitatea instanţei de judecată de a examina ansamblul mijloacelor, 

argumentelor şi probelor prezentate şi de a pronunţa o soluţie, ci şi prin faptul că 

soluţia pronunţată determină înlăturarea încălcării denunţate şi a consecinţelor sale 

pentru titularul dreptului încălcat". 

 

"Avocatul Poporului apreciază că reglementarea posibilităţii măsurii izolării la 

domiciliu şi pentru bolile apreciate ca fiind înalt contagioase (nu doar pentru bolile 

cu risc scăzut de contagiozitate), precum şi dreptul judecătorului de a dispune 

înlocuirea măsurii izolării într-o unitate sanitară cu măsura izolării la domiciliu ar 

fi răspuns exigenţelor instituite de Curtea Constituţională şi de Curtea Europeană a 

Drepturilor Omului", se mai precizează în sesizare. 

 

Cu privire la prevederile articolului 19 din Legea 136/2020, Avocatul Poporului 

menţionează că acestea au un grad sporit de impredictibilitate, având în vedere că, 

în lipsa unor prevederi care să limiteze numărul detaşărilor aceleiaşi persoane pe 

parcursul stării de alertă, detaşare poate fi prelungită, în fapt, sine die. 

 

"(...) Prevederile referitoare la 'detaşarea' personalului medical, paramedical şi 

auxiliar specializat din sistemul public sunt lacunare, limitându-se la a reglementa 

expres doar posibilitatea autorităţilor competente de a dispune 

'detaşarea'/transferul, fără a stabili condiţiile concrete şi procedura.  
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(...) De asemenea, lipsa unui text expres care să prevadă condiţiile încetări detaşării 

anterior duratei care s-a dispus, conduce la imprevizibilitatea textului de lege 

criticat şi, astfel, la încălcarea art.1 alin (5) din Constituţie, deoarece, de la caz la 

caz, în mod arbitrar, se poate decide, prin acte administrative, cu privire la 

raporturile de muncă ale categoriilor profesionale prevăzute în ipoteza normei", se 

mai menţionează în document. 

(Sursa:  hotnews.ro) 

 

 Președintele Klaus Iohannis critică întârzierea aplicării măsurilor 

antiepidemice în București: “E de neînțeles că deși am văzut o creștere a 

cazurilor, la nivelul Capitalei nu a existat un plan coerent, ca populația să fie 

pregătită. Atitudinea prefectului și a modului în care a reacționat sunt 

inacceptabile și nu trebuie să rămână fără urmări!” 

Președintele Klaus Iohannis a criticat direct modul în care autoritățile din București 

au reacționat după depășirea pragului de trei la mia de locuitori: 

 Din nefericire, așa cum se întâmplă peste tot în Europa și noi ne confruntăm 

cu o creștere accentuată a numărului de cazuri. Capitala a depășit indicele 

alarmant de 3 la mie. Alte județe, sau localități, sunt de asemenea foarte 

aproape de acest scenariu roșu. Odată depășit acest prag e evidentă 

necesitatea instituirii de noi măsuri restrictive. Măsurile specifice sunt 

stabilite de Guvern, în metodologie, dar autoritățile locale au 

responsabilitatea de a le implementa.  

 E de neînțeles că deși am văzut o creștere a cazurilor, la nivelul 

Capitalei nu a existat un plan coerent, ca populația să fie pregătită. 

Atitudinea prefectului și modul în care a reacționat sunt inacceptabile, 

nu trebuie să rămână fără urmări! (…) Lucrurile nu pot continua așa. 

Oamenii au dreptul să fie preveniți, informați, să fie luați în serios, să 

primească informații în timp util. Nu cred că familiile din București care au 

copii la școală au fost foarte încântate să afle că de marți școala e online și 

trebuie să caute soluții. Faptul că autoritățile locale au primit sarcina de a 

impune măsuri aduce cu sine și obligația de a informa populația.  
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 Pentru a stopa pandemia e nevoie de un efort național. Cetățenii sunt 

partenerii autorităților, iar autoritățile au obligația de a-i trata și de a-i 

respecta. Informarea din timp, predictibilitate, atunci când sunt necesare 

restricții care le afectează viața.  

 Presiunea pe spitale și pe secțiile ATI a crescut la cote uriașe. Trebuie să 

acționăm acum, decisiv, pentru a reduce din povara de pe umerii sistemului 

medical.  

 Nu s-a impus obligativitatea purtării măștii în spații deschise mai devreme 

fiindcă asta a fost recomandarea și decizia experților din domeniu. 

 A fost foarte ușor de prevăzut că Bucureștiul va intra în scenariul trei. În 

detaliu trebuie așteptat calculul, dar a fost evident că numărul de infectări va 

crește, iar autoritățile au obligația când se prevede o astfel e evoluție, să 

explice, dragi oameni vedeți că e posibil să intrăm în scenariul trei și ce se 

va întâmpla. Nimic sofisticat, ci comunicări de bun simț fiindcă nu toată 

lumea stă natural cu ochii în televizor să vadă care e rata zilnică. 

Declarațiile complete ale Preșetindelui Iohannis (live text): 

Azi la summit-ul Inițiativei Celei Trei Mări am participat în videoconferință. 

Obiectivul principal al României e implementarea proiectelor strategice de 

interconectare, un pas important fiind prima fază finalizată pentru proiectul BRUA 

și trecerea la faza doi. 

În domeniul Transporturilor am subliniat importanța deosebită a liniei de cale 

ferată numită Rail to sea, care leagă porturile Constanța și Gdansk, dar și Via 

Carpatia. Aceste proiecte strategice au nevoie de finanțare substanțială, de ceea pe 

lângă fondul de investiții al inițiativei, ar trebui folosite și cele europene sau 

guvernamentale. 

În pofida dificultăților generate de pandemie apreciez că am avut un summit bun, 

fiind conturate liniile principale de acțiune. 
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Vreau să mă refer și la situația din țară. Din nefericire, așa cum se întâmplă 

peste tot în Europa și noi ne confruntăm cu o creștere accentuată a numărului 

de cazuri. Capitala a depășit indicele alarmant de 3. Alte județe, sau localități, sunt 

de asemenea foarte aproape de acest scenariu roșu.  

Odată depășit acest prag e evidentă necesitatea instituirii de noi măsuri 

restrictive. Măsurile specifice sunt stabilite de Guvern, în metodologie, dar 

autoritățile locale au responsabilitatea de a le implementa. 

E de neînțeles că, deși am văzut o creștere a cazurilor, la nivelul Capitalei nu a 

existat un plan coerent, ca populația să fie pregătită. Atitudinea prefectului și 

modul în care a reacționat sunt inacceptabile, nu trebuie să rămână fără 

urmări! 

Pentru a stopa pandemia e nevoie de un efort național. Cetățenii sunt partenerii 

autorităților, iar autoritățile au obligația de a-i trata și de a-i respecta. Informarea 

din timp, predictibilitate, atunci când sunt necesare restricții care le afectează viața. 

Presiunea pe spitale și pe secțiile ATI a crescut la cote uriașe. Trebuie să acționăm 

acum, decisiv, pentru a reduce din povara de pe umerii sistemului medical. 

Ducem de atâtea luni această bătălie. Noi românii, prin eforturi mari am reușit să 

reducem curba infectărilor în primăvară. Sunt convins că putem face din nou acest 

lucru împreună! 

Întrebări și Răspunsuri: 

Î: Și dumneavoastră și premierul ați vorbit de măsuri suplimentare. Considerați că 

ar trebui ca și în București să se impună măsuri precum rămânerea oamenilor în 

case sau să se închidă pe o anumită perioadă restaurantele, cafenelele? 

K.I.: Din păcate situația în care s-a ajuns impune măsuri suplimentare. Azi s-a 

decis să se aplice închiderea școlilor, restaurantele, barurile din interior vor fi 

închise, purtatul măștii va deveni obligatoriu, sunt măsuri care au fost luate pentru 

a reduce numărul de infectări. Evident, dacă nu se oprește pandemia atunci experții 

vor aduce recomandări suplimentare. După cum mi-au spus, acum, aceste măsuri 

decise în București sunt cele necesare. 
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Î.: Din cauza faptului că am văzut creșterea numărului de cazuri, vreau să întreb 

ce se va întâmpla în cazul alegerilor parlamentare? Președintele PSD spunea că 

atributul organizării revine atât Guvernului, cât și președintelui, dar și că își 

dorește o invitație la Cotroceni, cu toate partidele, la consultări, pentru stabilirea 

datei alegerilor. 

K.I.: Alegerile parlamentare au fost stabilite și vor avea loc pe 6 decembrie. În ce 

privește gestionarea pandemiei, Parlamentul a aprobat o lege care prevede măsurile 

ce se pot lua. Guvernul, autoritățile locale gestionează acest proces. 

Î.: Ați participat la summitul Consiliului European. Președintele PE avertiza că 

bugetul și fondul de redresare sunt blocate. Planurile Guvernului țin foarte mult de 

banii europeni. Când considerați că ar urma să primim primii bani europeni? 

K.I.: Aceste chestiuni au fost discutate la Bruxelles și da, negocierile merg puțin 

mai greu. I-am încurajat să caute soluții pentru deblocare. Ar fi foarte păcat să 

pierdem vremea și să nu obținem fondurile europene. Cred că lucrurile vor merge 

mai departe, va fi aprobat bugetul și, în varianta normală, în 2021 vom intra pe 

noul buget și vom putea folosi banii europeni. 

Î.: Spuneți că felul în care a acționat Prefectul e inacceptabil. Ce înseamnă asta 

mai exact? Ar trebui să fie demis, să demisioneze? 

K.I.: Rămâne de văzut, dar lucrurile nu pot continua așa. Oamenii au dreptul să fie 

preveniți, informați, să fie luați în serios, să primească informații în timp util. Nu 

cred că familiile din București care au copii la școală au fost foarte încântate să afle 

că de marți școala e online și trebuie să caute soluții. Faptul că autoritățile locale au 

primit sarcina de a impune măsuri aduce cu sine și obligația de a informa 

populația.  

Î.: Vorbeați de respect. În învățământ, dvs ca profesor și soț de cadru didactic mai 

rezistați haosului de acolo? 

K.I.: Toată societatea a fost aruncată în haos, și școlile. E foarte clar că s-au luat 

măsuri bune, dar că s-au făcut și erori. Învățăm și din mers. Nu cred că e cazul să 

exagerăm. Nu totul e haotic. În majoritatea școlilor lucrurile sunt bine planificate. 

Excepțiile trebuie corectate. 
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Î.: În condițiile în care știm că există un deficit de medici și asistente pentru ATI, 

România ar putea apela la sprijin european? Medici din alte țări să vină aici? 

K.I.: Eu cred că medicii români sunt foarte buni și până acum au făcut față foarte 

foarte bine. Le mulțumesc și cu această ocazie. Avem o promoție de medici tineri, 

interesați să intre direct în prima linie și sunt convins că vom avea un număr de 

medici tineri implicați și în aceste secții. Eu cred că putem să gestionăm situația, 

iar dacă vă amintiți acum câteva luni de zile medici de la noi au mers în altă parte 

și au făcut o treabă și impresie foarte bună. 

Î.: De ce nu s-a impus obligativitatea purtării măștilor în spații deschise mai 

devreme? 

K.I.: Fiindcă asta a fost recomandarea și decizia experților din domeniu.  

Î.: În urmă cu 10 zile spuneați că copiii sunt în siguranță la școală. Nu există nici 

tabletele, există persoane care nu pot participa la cursuri. Cine se face vinovat de 

lipsuri? 

K.I.: Guvernul lucrează la aceste chestiuni, zilnic apare câte un progres. Trebuie să 

ne obișnuim cu faptul că pandemia ne-a luat pe nepregătite. Când a apărut la noi 

pandemia rezervele țării din acest domeniu au fost zero. Așa le-a lăsat guvernul 

PSD. De atunci gestionăm pandemia, dar și alte domenii unde trebuia să existe o 

rezervă. 

Î: De o lună de când a început noul an școlar sunt elevi care nu au acces la 

educație. Cine considerați că este responsabil ca la finalul anului școlar să fie 

recuperată această lună pierdută, ca toți elevii să aibă șanse egale la educație? 

K.I.: Nu cred că e cazul să căutăm vinovați, ci soluții. Vă spun un lucru care cred 

că de multe ori ne scapă. Vorbim de o catastrofă, nu de detalii administrative. 

Pentru acei copii care nu au încă acces se caută soluții. Problema e imensă, există 

mai multe probleme decât că poate în unele școli nu au primit materialele. Pe 

parcurs, problemele se rezolvă. Îmi doresc ca până la finalul anului școlar să putem 

spune că am reușit să dotăm școlile.  
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Î.: Premierul declara că principala cauză a creșterii numărului de cazuri sunt 

petrecerile. Sunteți de acord? Doi deputați PNL s-au infectat după o nuntă cu 700 

de persoane. 

K.I.: Cu siguranță aceste evenimente unde nu s-au respectat regulile au contribuit 

semnificativ la răspândirea bolii.  

Î.: Premierul, ministrul Justiției vorbeau despre o reformă a CCR. Considerați că 

se impune o reformă CCR privind componența curții sau una mai largă? 

K.I.: Acum trebuie să ne ocupăm prima dată de Legile Justiției care trebuie 

reparate. Am putut să vedem toții că e nevoie de o modernizare a Constituției. Au 

fost situații unde nu am avut deloc soluții, vă amintesc de alegerile anticipate. Cu 

siguranță că e nevoie și de o modernizare a capitolului care se referă la CCR când 

se va moderniza Constituția. 

Î.: Guvernul a făcut propuneri pentru conducerea Romgaz. Oameni care nu au 

legătură cu domeniul Energiei. Dvs. ați promis că numirile trebuie făcute pe bază 

de competență și integritate. Ce veți face concret pentru a respecta promisiunea? 

K.I.: Mă voi informa la Guvern despre această situație și veți primi un răspuns prin 

biroul de presă. 

Î.: Pandemia pune presiune pe buget. Aveți informații că la nivel european se 

discută despre posibilitatea ca țara să piardă bani europeni dacă mărim pensiile 

sau să fim retrogradați de agențiile de rating? Ministrul Finanțelor vorbea despre 

posibilitatea de a pierde 13 mld. euro. 

K.I. Da, ambele riscuri există. Toată lumea așteaptă de la România măsuri 

precaute. O acțiune bugetară responsabilă. Criza economică e un fapt, consumul a 

scăzut, veniturile la buget au scăzut. Anumite cheltuieli trebuie făcute, evident, 

cum ar fi susținerea sistemului spitalicesc, dar multe cheltuieli pot fi amânate până 

când situația se îmbunătățește. Dacă nu vom avea acțiuni responsabile cu siguranță 

vom intra în proceduri speciale, cu un rating în scădere. 

Î.: Vorbeați despre o informare din timp privind restricții. HG prevede 48 de ore 

pentru întrunirea comitetelor. Fie că vorbim de 48 h sau 24 numărul de cazuri 

crește. 
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K.I.: Nu e vorba de ore, ci de zile. A fost foarte ușor de prevăzut că Bucureștiul va 

intra în scenariul trei. În detaliu trebuie așteptat calculul, dar a fost evident că 

numărul de infectări va crește, iar autoritățile au obligația când se prevede o astfel 

e evoluție, să explice, dragi oameni vedeți că e posibil să intrăm în scenariul trei și 

ce se va întâmpla. Nimic sofisticat, ci comunicări de bun simț fiindcă nu toată 

lumea stă natural cu ochii în televizor să vadă care e rata zilnică. 

Î.: PNL a oferit loc eligibil lui Viorel Ilie, fost ministru în guvernele PSD girate de 

Liviu Dragnea. A fost vizat și de anchetă penală, dar Senatul nu i-a ridicat 

imunitatea. Mai e credibil mesajul dvs. în condițiile în care PNL promovează astfel 

de personaje? 

K.I.: Mesajul meu a fost al politicianului Klaus Iohannis și al președintelui. Cred 

că chiar dvs ați pus întrebarea cu traseismul acum câteva luni și v-am promis că s-a 

terminat cu racolarea. Nu au mai existat racolări. E un fapt. Am spus, am avertizat, 

lucrurile s-au oprit când a fost nevoie. Mai departe veți putea afla de la PNL în 

detaliu, cum s-au făcut listele. Candidații sunt membri în PNL. Acuma, vă rog să 

luați datele de la sursa principală, PNL. 

Î: Ce părere aveți despre ce s-a întâmplat la Sf Parascheva? E un război hibrid? 

Vreau să vă întreb dacă vedeți evenimentul ca zădărnicirea combaterii bolilor, 

unde au greșit autoritățile și dacă în viitor cetățenii pot merge liniștiți? 

K.I.: Nu cred că face parte dintr-un război hibrid dacă credincioșii au vrut să 

participe la un eveniment religios, dar trebuiau respectate măsurile. Autoritățile 

trebuie să le impună, cine nu respectă va fi amendat. Așa trebuie să se întâmple. 

Dacă au fost punctual alte abordări cu siguranță sunt persoane care vor trebui trase 

la răspundere. 

Î.: Azi Libertatea a primit un răspuns de la INSP potrivit căruia nu s-au raportat 

infecții nosocomiale pentru pacienții COVID-19. La noi rata aceasta e zero, deși 

în Europa s-au înregistrat cazuri. Cum explicați că susțineți un guvern care minte 

mai mult ca la Colectiv? 

K.I.: Voi cere o informare și putem să vedem de ce s-a raportat zero. Mi se pare cel 

puțin ciudat. De la ce am avut la zero cred că e cale lungă și voi cere o explicație 

pentru asta. 
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Î.: Acum o lună Macron spunea că Europa trebuie să își limiteze dependența de 

SUA privind armata. Dacă Franța va avea o poziție distantă față de NATO cum va 

echilibra România parteneriatele și angajamentele? 

K.I.: România are un parteneriat puternic cu SUA, alocă 2% din PIB pentru 

apărare, atât pentru dotare, cât și pregătirea militarilor. Pe de altă parte da, sunt 

actori care doresc o strategie a UE. Sunt perfect de acord că e un lucru bun, dar 

abordările UE și NATO trebuie să se completeze, nu să se înlocuiască. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Angajații din Televiziunea Română se alătură Campaniei 

#VremrespectinTVR! 

Platforma avertizorilor publici din cultură și mass-media a început să funcționeze. 

Astăzi, 19 octombrie 2020, pe adresa fairmediasind.disclosers.eu, angajați din 

Societatea Română de Televiziune au transmis un mesaj public prin care anunță că 

se alătură campaniei #VremrespectinTVR. Vă prezentăm în continuare textul 

mesajului: 

București, 19 octombrie 2020 

 Noi suntem ANGAJAȚII TVR, niște “oarecari” care-și văd de treaba lor , sunt 

loiali instituției și muncesc mult, corect și din tot sufletul.  Iar pentru asta, nu  vrem 

decât RESPECT.  

Vrem să muncim în acea televiziune, definită cândva “prima televiziune din viața 

ta”. Și vrem ca ea, televiziunea noastră, să redevină din APROAPE ULTIMA, din 

nou PRIMA.  

Vrem să fim sprijiniți în munca noastra și nu să ni se pună piedici, în timp ce, în 

aceeași televiziune, inși aduși peste noapte din afară, sunt plătiți regește și primesc 

tot suportul necesar realizării unor emisiuni deloc mai bune decât ale noastre.  

 Vrem să avem acces la acele mijloace tehnice moderne, cu care se laudă șefii 

noștri și care nouă, lucrătorilor de rând (și nu celor aserviți conducerii) nu ne sunt 

accesibile.  

http://fairmediasind.disclosers.eu/
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Vrem să nu ni se mai spună NU, în momentul in care solicităm mijoacele pe care 

să le punem, de fapt,  în slujba emisiunilor Televiziunii Romane, nicidecum în  

noastră, personal.  

Vrem ca, în condițiile în care conducerea se împăunează cu un așa-zis  “profit” al 

ultimilor ani,  să avem parte și noi de bugetele necesare producțiilor noastre și care 

să le transforme pe acestea în programe strălucitoare, comparabile celor de pe 

piață. Nu mai vrem să arătăm ca niște Cenușărese, care îi determină pe 

telespectatori să schimbe canalul, înainte de a  cunoaște conținutul emisiunilor 

noastre. Vrem să dispară regula “dublei măsuri” în tratarea echipelor din TVR și a 

fiecărui angajat în parte. Vrem ca proverbul “pentru unii - mumă, pentru alții - 

ciumă” să nu mai fie o dimensiune a managementului din TVR.   

Vrem ca toate colectivele noastre să fie conduse de profesioniști din TVR, nu de 

neaveniți, aduși de actuala conducere de prin toate părțile - inși care nu ne cunosc, 

nu cunosc realitățile din TVR, iau decizii la comanda celor care i-au investit și 

întrețin o stare de nemulțumire la nivelul tuturor colectivelor noastre.  

Vrem ca șefilor noștri să le pese de munca noastră, să ne sprijine în ea, să ne vândă 

cât mai bine produsul și să se îngrijoreze dacă emisiuni valoroase nu ajung să fie 

văzute nici măcar de UN SINGUR TELESPECTATOR dintr-o sută! Vina nu e a 

noastră. Vrem ca șefii noștri să aibă reacție și atunci cand facem lucruri bune, nu 

numai cand au ceva de reproșat. Iar când reproșează, să fie corecți și să-și asume 

condițiile pe care ni le-au creat.  

Vrem să avem o comunicare firească si constructiva cu cei care ne conduc, sa ne 

putem spune oricând deschis durerile, să căutăm împreună soluții, nu să trăim 

mereu sub teroarea că fiecare gest al nostru ne-ar putea transforma viața în coșmar 

(avem exemplul colegilor nostri Adelin Petrisor, Marina Almasan, a colegilor de la 

TVR Cluj si a atâtor alți angajați din TVR).  

Vrem să nu mai fie alimentată starea de dezbinare și ură din colectivele noastre. 

Vrem ca sindicatele care ne reprezinta să nu mai fie asmuțite unele împotriva 

celorlalte ; de fapt, vrem ca drepturile să ne fie respectate,  fără a fi necesară, de 

fiecare dată, intervenția unor organizații care să ni le apere.  
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Vrem ca atunci când, răspunzand  la întrebarea : “-Unde lucrezi?”, răspunsul 

nostru să nu mai trezească dezgust sau, în cel mai fericit caz, compasiune. Vrem să 

ne recâștigăm demnitatea și să redobândim prețuirea telespectatorilor nostri.  

În concluzie, nu vrem decât RESPECT, ÎN TVR!  

(Sursa: Departament Comunicare MediaSind TVR) 

 

 Cele 5 cerinte ale agentiilor de turism catre Guvern pentru a supravietui 

pandemiei 

Reprezentantii agentiilor de turism au facut o lista cu cinci cerinte pentru Guvern 

astfel incat Executivul sa le poata ajuta in a supravietui pandemiei de coronavirus. 

Acestea cer ajutor financiar de la stat, reducerea cotei TVA la 5% dar si alte 

facilitati fiscale. 

 

  1. Realizarea unei scheme de ajutor de stat pentru agentiile de turism constand 

in oferirea de granturi egale cu valoarea taxelor achitate in anul 2019, proiect ce ar 

trebui implementat pana cel tarziu la finalul anului 2020. 

  2. Reducerea cotei de TVA la 5% pentru agentiile de turism incepand cu 

01.01.2021, chiar si pentru o perioada limitata de 3 ani. 

  3. Prelungirea acordarii voucherelor de vacanta in perioada 2021-2025 catre 

bugetari si acordarea de facilitati fiscale pentru companiile private care ofera 

salariatilor vouchere de vacanta. Conform studiului realizat de catre APET si ASE 

privind beneficiile aduse de acest program, pe care il anexam prezentei, fiecare leu 

cheltuit de statul roman pentru voucherele de vacanta antreneaza o crestere de 0,51 

lei a Produsului Intern Brut (valoare nominala), iar la fiecare 64.359 lei cheltuiti 

pentru vouchere se creeaza un nou loc de munca. 

  4. Prelungirea proiectului privind munca flexibila pana la 30 iunie 2021, pentru 

a evita pierderea unei resurse umane cu un nivel profesional foarte inalt si cu o 

specializare de nisa, care cu greu va putea gasi alte locuri de munca pe masura 

pregatirii.  

https://ziare.com/vacanta/turism/
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Oameni in care s-a investit foarte mult in decursul anilor si care au acumulat o 

experienta remarcabila, vor fi nevoiti sa migreze catre alte domenii de activitate, 

probabil ca novici, ceea ce va duce la scaderea veniturilor si, implicit, a nivelului 

de trai pentru aceasta categorie de angajati. 

  5. Garantarea voucherelor de valoare emise de catre agentiile de turism pentru 

calatoriile anulate din cauza restrictiilor impuse de pandemie. 

 

"Avand in vedere situatia la nivel mondial si perspectivele limitate de revenire la 

normal in viitorul previzibil, este de asteptat sa se intample in perioada urmatoare 

falimente ale unor companii de top din economie cu capital autohton, branduri 

recunoscute, mari angajatori dar si firme medii, toti acestia fiind contribuabili 

corecti si importanti la bugetul statului de-a lungul a zeci de ani de activitate. Din 

ultimele date transmise de catre membrii ANAT la solicitarea Dlui. Secretar de 

Stat Razvan Pirjol, reiese faptul ca numai 10 dintre agentiile de turism cu volume 

mari, care opereaza pe piata din Romania, au achitat in anul 2019 un volum total 

de impozite in valoare de peste 40 de milioane de lei", a declarat Dumitru Luca, 

presedintele ANAT. 

 

Potrivit lui, majoritatea masurilor de sprijin adoptate de Guvern pana in prezent au 

fost, in mare parte, inaplicabile, sau, in cel mai bun caz, prea putin utile pentru 

agentiile de turism. 

 

"Somajul tehnic nu a fost solutia pentru turism" 

 

Agentiile nu au putut aplica pentru somajul tehnic, activitatea lor neputand fi oprita 

din cauza faptului ca aveau deja sejururi aflate in derulare sau in pregatire pentru 

sezonul de vara 2020, calatori aflati in diverse destinatii care trebuiau repatriati sau 

negocieri de purtat cu furnizorii de servicii in vederea recuperarii avansurilor 

achitate pentru calatoriile anulate, intrucat legea obliga agentiile de turism (nu si 

furnizorii de servicii de pe lant) sa ramburseze banii, fara a face distinctie in fata 

unei situatii exceptionale cum este cea pe care o traversam. 

 

https://ziare.com/vacanta/vara/
https://ziare.com/vacanta/destinatii/
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"Marea majoritate a angajatilor au fost prezenti la munca pentru a asigura buna 

desfasurare a acestor procese, prin urmare somajul tehnic a fost inaplicabil. 

Ulterior, masura sprijinului de 41.5% constituind sume puse la dispozitie de 

Guvern pentru cheltuielile salariale cu angajatii readusi la munca din somaj tehnic 

a fost si ea, in mod evident, inaplicabila pentru majoritatea agentiilor de turism", a 

mai spus Luca. 

 

De asemenea, programul IMM Invest, destinat sustinerii capitalului de lucru si al 

investitiilor, prevedea in momentul lansarii, printre conditiile de accesare, pastrarea 

numarului de angajati existent pana la data de 04.04.2020. 

 

"Desigur ca toate companiile si-ar fi dorit sa isi pastreze angajatii in care au 

investit pentru formare si profesionalizare, insa din cauza specificului pietei de 

calatorii care este in continuare blocata in mare parte si care indica scaderi masive 

pentru 2020 si in perspectiva urmatorilor 2 ani, acest lucru a fost imposibil de 

sustinut pentru agentiile de turism cu un numar important de salariati. Pentru ca 

aplicarea la programe de creditare in acest context sa aiba sens din punct de vedere 

economic, ea trebuia corelata cu masuri solide de reducere a cheltuielilor, cele mai 

importante fiind cele cu forta de munca. Aceasta prevedere a fost eliminata abia in 

luna septembrie", mai spune seful ANAT. 

Bancile nu le mai acorda credite 

 

Nu in ultimul rand, numarul mic de aplicatii din partea agentiilor de turism 

aprobate a confirmat zvonurile aparute cum ca bancile sunt reticente in a acorda 

linii de credit, fie ele si garantate de stat, operatorilor economici care aveau codul 

CAEN principal de agentie de turism. 

 

"In prezent ne aflam in plina desfasurare a programului de sustinere prin granturi 

din fonduri externe nerambursabile, pentru care a fost deja deschisa prima masura 

referitoare la microgranturile de 2000 de euro.  
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In ceea ce priveste masurile 2 - granturi pentru capital de lucru si 3 - granturi 

pentru investitii, asteptam in continuare cu interes unele clarificari din partea 

Ministerului Fondurilor Europene dar si a Ministerului Economiei, Energiei si 

Mediului de Afaceri, cu privire la categoriile de cheltuieli eligibile, pentru a sti 

exact masura utilitatii acestor finantari in ceea ce priveste sustinerea agentiilor de 

turism", spune Luca. 

 

In situatia in care unele cheltuieli esentiale pentru desfasurarea activitatii 

agentiilor, cum ar fi achizitia de servicii de la furnizori - companii 

aeriene, hoteluri, alti turoperatori - asimilate in cazul nostru stocurilor de materii 

prime si materiale, nu vor fi eligibile pentru decontare, si acest program va fi, din 

pacate, insuficient pentru salvarea afacerilor din domeniul turismului romanesc. 

Mai mult decat atat, in cazul agentiilor de turism cu cifre de afaceri mari, care au 

pierdut deja milioane de euro in primele 9 luni ale anului, plafoanele maxime 

anuntate sunt mult prea mici pentru a constitui un ajutor real. 

 

"Consideram nesustenabila obligativitatea pastrarii numarului de angajati constant, 

pentru o perioada de 6 luni dupa semnarea contractului, fara a se lua in consideratie 

motivul incetarii contractului individual de munca. De exemplu, in cazul unei 

demisii, agentul economic este obligat sa faca o noua angajare, pentru a nu pierde 

finantarea", afirma liderul ANAT. 

 

Desi cu totii spera intr-o normalizare a situatiei, se observa cu maxima ingrijorare 

faptul ca incertitudinea persista cu privire la piata de calatorii, atat pentru destinatii 

externe cat si pentru destinatii interne. 

 

Reluarea partiala a activitatii dupa incetarea starii de urgenta a adus venituri 

modeste, departe de asteptarile prognozate pentru sezonul de vara 2020, in vreme 

ce cheltuielile de functionare au continuat sa se acumuleze indiferent de existenta 

sau nu a veniturilor. 

 

"Amintim aici doua categorii extrem de afectate, cea a agentiilor de turism care fac 

incoming si cea a turismului de afaceri, care nu au mai avut venituri de la inceputul 

anului 2020 din cauza restrictiilor tot mai severe de calatorie si a anularii 

evenimentelor la nivel global.  

https://ziare.com/vacanta/hoteluri/
https://ziare.com/vacanta/calatorie/
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Prelungirea pandemiei duce la acumularea pierderilor pentru agentiile de turism, 

deja ajungandu-se in punctul in care s-a depasit orice asteptare rezonabila ca 

acestea sa fie suportate din rezerve, chiar si de catre companiile extrem de solide si 

bine capitalizate", este de parere Dumitru Luca. 

 

Potrivit lui, se impune pe modelul adoptat de multe alte state din cadrul Uniunii 

Europene, o schema de ajutor dedicata agentiilor de turism, daca statul roman 

doreste evitarea pierderii altor cateva zeci de mii de locuri de munca si a 

veniturilor aferente din taxe si impozite, deloc neglijabile, pe langa afectarea 

catorva sute de mii de calatori care isi vor pierde vacantele si banii achitati in 

avans. Modul in care au fost afectate agentiile de turism este singular, neputand fi 

comparat sub niciun aspect cu alte domenii de activitate, atat prin specific, cat si 

prin legislatia aplicabila la nivel national si comunitar, care prevede asumarea unor 

extra obligatii in raport cu consumatorii comparativ cu alti furnizori de servicii. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Românul care a revoluționat traficul din New York vine cu soluții pentru 

București: Primele schimbări nu vor necesita investiții 

Profesorul american de origine română Michael Horodniceanu a condus tot ce a 

ținut de transport în New York, inclusiv Poliția Rutieră, și a coordonat proiecte 

majore în valoare de zeci de miliarde de euro pentru metroul celui mai mare oraș 

american. Acum este profesor la New York University Tandon School of 

Engineering, conducând Departamentul pentru Inginerie Civilă și Urbană. El va 

lucra împreună cu noul primar al Capitalei, Nicușor Dan,  pentru a îmbunătăți 

traficul bucureștean, fără a cere vreun ban pentru acest lucru. 

„Trebuie început prin reorganizarea regiei transportului din București. Anumite 

lucruri se pot face cu o investiție minimală, mai mult de timp și de organizare decât 

financiară. Cred că ăsta este primul pas care trebuie făcut pentru a îmbunătăți 

transportul din București. Parcarea este lucru care trebuie schimbat pentru a acorda 

prioritate mișcării. Se pot face schimbări care nu vor necesita la început investiții, 

care trebuie făcute mai mult în timp, ci schimbări de organizare”, a spus 

Horodniceanu la Digi24. 
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Profesorul a vorbit despre tendințele pentru fluidizarea transportului în marile 

orașe. 

„Direcția în care se merge este de a da prioritate pietonilor, celor care se folosesc 

de ceea ce noi numim transport activ – biciclete, chiar și mersul pe jos – nu 

folosirea de mașini particulare. Este important să ne sprijinim pe rețeaua de 

autobuze care trebuie să fie îmbunătățită, de piste de biciclete, care sunt foarte 

importante”, a spus el. 

„Există în toată o problemă legată de COVID-19 și trebuie luată în considerare. Cu 

toate că folosirea transportului public nu contribuie în mod necesar la propagarea 

acestui virus, oamenii sunt atenți să nu circule prea mult cu transportul public, deși 

e un lucru necesar în orice mare capitală. Dar folosirea de biciclete și mersul pe jos 

sunt importante și asta e tendința în marile orașe. New York își mărește substanțial 

rețeaua de piste de biciclete și una dintre propunerile pe care le-a făcut 

universitatea a fost de a crea legături, de poduri speciale pentru pietoni și biciclete, 

nu pentru mașini”, a spus Horodniceanu. 

„Bucureștiul este la ora actuală într-o fază în care lumea se folosește mult prea 

mult de mașini particulare, nu există un mod în care oamenii să meargă până la un 

punct cu mașina, să o lase acolo și să se folosească de transportul public. 

Bucureștiul, într-un fel, din punct de dezvoltare urban, arată mai mult ca Parisul 

decât ca New Yorkul, străzile sunt mai mici, dar sunt foarte multe locuri în care se 

pot face îmbunătățiri care să creeze posibilitatea unei mișcări mult mai fluide. 

Când am fost în București, am văzut că cel mai bun lucru era să merg pe jos sau să 

iau transportul public, altfel era absolut imposibil”, a spus el. 

Horodniceanu spune este important ca autoritățile să înțeleagă modul în care 

oamenii folosesc transportul public. 

„Să înțelegi asta înseamnă să găsești soluții care sunt exacte și speciale pentru 

diferitele probleme”, a explicat el. 

„Eu sper că ceea ce voi primi înapoi – pentru că ceea ce voi face este pro bono – 

este să-mi readuc la zi limba română și să mă folosesc de ea în mod curent”, a 

adăugat profesorul. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Leul a scazut luni la 4,8746 unitati pentru un euro 

Banca Nationala a Romaniei (BNR) a anuntat luni, 19 octombrie, un curs de 

referinta de 4,8746 lei pentru un euro, in urcare cu 0,02% fata de nivelul de 4,8737 

consemnat vineri. Dolarul a scazut cu 0,40%, la 4,1456 lei pe unitate. 

 

Vineri, Banca Nationala a Romaniei (BNR) a anuntat un curs de referinta de 

4,8737 lei pentru un euro, in stagnare fata de nivelul de 4,8736 consemnat joi. 

Dolarul a avansat cu 0,01%, la 4,1622 lei pe unitate. 

 

Cursul mediu al BNR pentru euro aferent lunii septembrie 2020 a fost de 4,8586 lei 

pe unitate. 

 

Dolarul american, cotat indirect in piata romaneasca prin raportare la paritatea 

euro/dolar, a scazut luni cu 0,40%, de la nivelul de 4,1622 lei pe unitate inregistrat 

vineri la 4,1456 lei pe unitate. 

Pe 23 martie 2020, dolarul a atins un maxim istoric, de 4,5316 lei/dolar. 

Lira sterlina a urcat cu 0,15%, la 5,3917 lei pe unitate, fata de nivelul de 5,3835 lei 

pe unitate consemnat vineri. 

 

Francul elvetian a coborat cu 0,04%, la 4,5464 lei pe unitate, comparativ cu nivelul 

atins vineri, de 4,5483 lei pe unitate. 

\Aurul a fost cotat la 254,7806 lei pentru un gram, in scadere fata de pretul 

inregistrat vineri, de 255,3024 lei. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 În ciuda crizei, exporturile de servicii au crescut şi au mai echilibrat balanţa 

comercială a României. Balanţa de cont curent a fost de 5,8 mld. euro în 

primele 8 luni din 2002, în scădere cu 18% 

Balanţa de cont curent – câţi bani au intrat în România vs. câţi au ieşit – a 

înregistrat în primele opt luni din 2020 un deficit de 5,8 mld. euro, în scădere cu 

18% faţă de aceeaşi perioadă din 2019. 

https://ziare.com/bnr/
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Balanţa comercială a României a fost echilibrată într-o oarecare măsură de 

surplusul comercial înregistrat la servicii în primele 8 luni din an. România a 

exportat servicii în valoare de 15,1 mld. euro şi a importat 9,2 mld euro în servicii. 

În consecinţă, România a înregistrat excedent comercial la servicii de 5,9 mld. euro 

în primele 8 luni din an, mai mare cu 9% faţă de perioada similară din anul trecut, 

când serviciile au înregistrat un excedent comercial de 5,4 mld. euro, arată datele 

publicate de Banca Naţională a României. 

Transporturile au adus un excedent comercial la servicii de 2,5 mld. euro, însă se 

vede efectul  restricţiilor de deplasare de anul acesta – excedentul la servicii de 

transport era, în primele 8 lui din 2019 de 2,9 mld. euro, mai mare cu 14%. 

Sectorul transporturilor a fost unul dintre cele mai lovite sectoare de restricţiile de 

circulaţie din cauza pandemiei. 

IT-ul este sectorul câştigător al pandemiei şi analiza exporturilor şi importurilor de 

servicii pe componente confirmă: cel mai mare excedent a fost înregistrat în „alte 

servicii”, unde intră şi serviciile IT. Acestea au înregistrat un excedent de 2,8 mld. 

euro în primele 8 luni din 2020, o creştere de 27% faţă de aceeaşi perioadă din 

2019, când a înregistrat un excedent de 2,2 mld. euro. Practic, companiile au fost 

forţate de contextul pandemic să facă investiţii în IT, în condiţiile în care, unde s-a 

putut, angajaţii au lucrat de acasă. De asemenea, au fost investiţii în IT şi pe partea 

de comerţ online. 

Tendinţa de a călători în scopuri turistice mai mult în România se vede şi în 

serviciile turistice: deficitul de 1,5 mld. euro în primele luni din 2019 s-a diminuat 

la 1 mld. euro în aceeaşi perioadă din 2020, o scădere de 33%. 

Servicii de prelucrare a bunurilor aflate în proprietatea terţilor au înregistrat un 

excedent comercial de 1,5 mld. euro, în scădere faţă de periioada ianuarie-august 

2019, când a fost de 1,9 mld. euro. 

Veniturile primare (din muncă, investiţii sau impozite şi subvenţii) şi secundare 

(transferuri curente private şi transferuri ale administraţiei publice) au adus, 

cumulat, 200 mil. euro surplus la balanţa comercială a României. 
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Balanţa de cont curent - câtă valută a intrat în România faţă de câtă valută a ieşit – 

a înregistrat în primele opt luni din 2020 un deficit de 5,8 mld. euro, în scădere cu 

18% faţă de aceeaşi perioadă din 2019, mai arată datele BNR. Cel mai mult au pus 

umărul la echilibrarea balanţei de plăţi serviciile, însă deficitul de 11,8 mld. de 

euro la comerţul exterior cu bunuri a înclinat balanţa de cont curent spre deficit. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Se dă startul granturilor pentru capital de lucru, în valoare de 150.000 de 

euro. Antreprenorii pot aplica pentru finanţare începând de joi 22 octombrie. 

Care sunt condiţiile 

Companiile pot obţine granturi pentru capital de lucru nerambursabile în valoare de 

până la 150.000 de euro, sume destinate IMM-urilor care sunt active în special în 

sectoarele HoReCa, turism, industrii afectate de pandemia de COVID-19. 

Ministerul Economiei anunţă că antreprenorii pot accesa granturile pentru capital 

de lucru începând de joi 22 octombrie. 

„Ministerul Economiei, Energiei şi Mediului de Afaceri anunţă lansarea etapei de 

înscriere în cadrul măsurii 2 «Granturi pentru capital de lucru» din cadrul schemei 

de ajutor de stat instituită prin Ordonanţa de Urgenţă nr. 130 din 31 iulie 2020 

privind unele măsuri pentru acordarea de sprijin financiar din fonduri externe 

nerambursabile, aferente Programului operaţional Competitivitate 2014-2020, în 

contextul crizei provocate de COVID-19. Formularul electronic de înscriere în 

cadrul măsurii 2 «Granturi pentru capital de lucru» va fi activ pe link-ul 

granturi.imm.gov.ro începând de joi 22 octombrie 2020, ora 10.00“, transmite 

Ministerul Economiei. 

(Sursa: zf.ro) 
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 SONDAJ Serviciile de sanatate, poluarea aerului si infrastructura rutiera, 

cele mai importante trei probleme urbane. Orasele in care nivelul de 

satisfactie depaseste 90% 

Serviciile de sanatate, poluarea aerului si infrastructura rutiera sunt cele mai 

importante trei probleme urbane, arata un sondaj derulat de Ministerul Lucrarilor 

Publice, Dezvoltarii si Administratiei si Banca Mondiala, potrivit caruia in noua 

orase, nivelul de satisfactie depaseste 90% (Cluj-Napoca, Oradea, Alba Iulia, 

Brasov, Drobeta Turnu Severin, Timisoara, Sighisoara, Slatina si Iasi). 

 

"Serviciile de sanatate, poluarea aerului si infrastructura rutiera sunt cele mai 

importante trei probleme urbane rezultate in urma unui sondaj la care au participat 

peste 13.000 de locuitori din 41 de localitati urbane din Romania", arata Ministerul 

Lucrarilor Publice, Dezvoltarii intr-un comunicat. 

 

Modelat dupa Eurobarometrul Flash al Comisiei Europene, acest sondaj este 

primul barometru urban din istoria Romaniei. Barometrul urban a fost dezvoltat in 

cadrul proiectului de elaborare a Politicii Urbane a Romaniei, derulat de Ministerul 

Lucrarilor Publice, Dezvoltarii si Administratiei si Banca Mondiala, in cadrul unui 

acord de asistenta tehnica, precizeaza ministerul. 

 

Sondajul de opinie s-a axat pe calitatea vietii urbane si a fost derulat in perioada 1 

iulie - 15 august 2020. 

 

"Conform acestuia, cel mai ridicat nivel de satisfactie generala fata de orasul in 

care locuiesc repondentii este inregistrat in centrele urbane din Regiunea Centru 

(87%), iar cel mai scazut in orasele din Sud-Muntenia (74%). In 9 orase, nivelul de 

satisfactie depaseste 90%: Cluj-Napoca (97%), Oradea (96%), Alba Iulia (95%), 

Brasov, Drobeta Turnu Severin (94%), Timisoara, Sighisoara (92%), Slatina si Iasi 

(90%)", precizeaza ministerul. 

 

Infrastructura educationala si de siguranta publica, precum si disponibilitatea 

magazinelor sunt aspectele care inregistreaza nivelurile cele mai ridicate de 

satisfactie in mediul urban.  
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Pe ultimele locuri, in ierarhia aprecierii facilitatilor si infrastructurii urbane, se 

situeaza serviciile de sanatate si starea strazilor, urmate de activitatea administratiei 

publice in domeniul urbanismului. 

In cadrul aceluiasi proiect, a mai fost derulat un sondaj de opinie in randul a 259 de 

administratii urbane din Romania, in perioada 11 februarie - 31 martie 2020. La 

acest sondaj au raspuns reprezentanti ai administratiei locale din 41 de resedinte de 

judet, 49 de municipii (altele decat resedintele de judet), 165 de orase, precum si 

din administratia generala a municipiului Bucuresti si cea locala din trei sectoare 

ale Capitalei. 

 

Conform administratiei publice locale, principalele trei probleme urbane sunt 

infrastructura rutiera (cu majoritatea nevoilor reprezentate de drumuri intra-

urbane), infrastructura de utilitati (cele mai frecvente nevoi fiind legate de 

infrastructura de apa si canalizare, urmata de cea de distributie a gazelor naturale) 

si infrastructura educationala. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Călin Popescu-Tăriceanu a demisionat din ALDE. Se va înscrie în Pro 

România şi va candida pe listele acestei formaţiuni la parlamentare 

Călin Popescu-Tăriceanu și alți membri ai ALDE au demisionat din formațiunea 

politică, potrivit unui comunicat remis presei luni seara de ALDE. Demisiile sunt 

motivate de pregătirile pentru fuziunea partidului cu Pro România. 

Conducerea ALDE a aprobat, în 8 octombrie, protocolului de fuziune între ALDE 

și PRO România. Hotărârea urmează să fie validată la Congresul extraordinar care 

va avea loc în data de 8 noiembrie. 

„Procedurile pentru organizarea alegerilor parlamentare în data de 6 decembrie 

prevăd ca termen de depunere a listelor la alegerile parlamentare data de 22 

octombrie. Prevederile legale în cazul fuziunii a două partide obligă ALDE și PRO 

România să candideze pe o listă comună, iar hotărârea Delegației Permanente a 

ALDE de a aproba fuziunea cu PRO România implică obligația tuturor 

candidaților la alegerile parlamentare să candideze pe lista PRO România.  

https://ziare.com/stiri/drumuri/
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Acest lucru presupune asumarea inclusiv a calității de membru de partid PRO 

România. Această obligatie revine tuturor membrilor ALDE care urmează să 

candideze la alegerile parlamentare și îl vizează inclusiv pe președintele ALDE 

Călin Popescu-Tăriceanu”, se arată în comunicat. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Departamentul pentru Luptă Antifraudă a fost sesizat pentru nereguli la 

Spitalul Universitar București, descoperite de Corpul de Control al 

premierului 

Corpul de Control al prim-ministrului a descoperit mai multe situații de 

nerespectare a legii de către managementul Spitalului Universitar de Urgență 

București. Controlul a vizat perioada 2017 până în prezent. Corpul de Control a 

sesizat atât Curtea de Conturi, cât și Departamentul pentru Luptă Antifraudă. 

Probleme au fost constatate inclusiv la achiziția de măști și materiale sanitare în 

contextul pandemiei, dar și la alte tipuri de achiziții. De asemenea, nu au fost 

respectate prevederile legale în privința unui proiect finanțat din fonduri europene, 

în valoare de 6,7 milioane de lei. 

Vezi aici 

sinteza acțiunii de control efectuată la Spitalul Universitar de Urgență București 

 

Probleme de management 

Fostul manager al spitalului, Adriana Nica, nu a organizat concursuri pentru toate 

posturile de șef de secție (în perioada 2017-2020), așa cum prevede art.185 din 

Legea 95/2006, privind reforma în domeniul sănătății. Din documentele puse la 

dispoziție s-a constatat că, în perioada supusă controlului, din totalul de 24 de secții 

clinice, 2 secții neclinice, un centru de hemodializă, o unitate de primiri urgențe și 

5 laboratoare, au fost organizate de către entitate concursuri doar pentru 9 posturi 

de șef de secție. 

 

 

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-10-19-24361836-0-sinteza-suub.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-10-19-24361836-0-sinteza-suub.pdf
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-10-19-24361836-0-sinteza-suub.pdf
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Au fost constatate o serie de posibile stări de incompatibilitate și conflicte de 

interese, în care s-ar afla mai multe persoane din conducerea spitalului (manager, 

șefi de secții), în special legate de deținerea unei funcții de conducere și prestarea 

unor activități în cadrul unei clinici private. Situația prezentată se regăsește sub 

incidența prevederilor art. 178 din Legea 95/2006. 

 

Având în vedere înlocuirile din funcție a unor șefi de secție (cadre universitare), 

din data de 12 iunie 2020, de către managerul interimar, Cătalin Cârstoiu, s-a 

constatat că au fost împuternicite prin delegare atribuției de șefi de secție un număr 

de 5 medici ce nu îndeplinesc condițiile prevăzute la art. 185 din Legea 95/2006, și 

anume nu dețin calitatea de cadru didactic universitar. Astfel, „în secţiile 

universitare clinice, laboratoarele clinice şi serviciile medicale clinice, funcţia de 

șef de secție, șef de laborator şi șef de serviciu medical se ocupă de către un cadru 

didactic universitar medical desemnat pe bază de concurs organizat conform 

prevederilor alin. (1)”. Această situație poate fi înțeleasă doar ca o măsură 

tranzitorie, care trebuie finalizată cât mai curând posibil și concretizată prin 

scoaterea la concurs a tuturor posturilor vacante de șefi de secție. 

 

Pentru anul 2017 (buget întocmit în 2016) elaborarea bugetului de venituri și 

cheltuieli s-a făcut fără fundamentarea necesarului de fonduri, în baza propunerilor 

conducătorilor de secții și compartimente existente din cadrul spitalului, de către 

directorul financiar contabil. 

 

Pentru anii 2018 și 2019, BVC nu s-a elaborat de către conducerea spitalului la 

propunerea șefilor de secție, așa cum prevede Ordinul Ministrului Sănătății nr. 

1043/2010 privind aprobarea normelor metodologice pentru elaborarea bugetului 

de venituri și cheltuieli al spitalului public, cu modificările și completările 

ulterioare, ci au fost anexate filele de buget aprobate, aferente fiecărei secții 

medicale. 

 

Astfel, membrii comitetului director care au participat la elaborarea proiectului 

bugetului de venituri şi cheltuieli al spitalului, nu au respectat prevederile pct. 6 din 

Anexa nr.1 la OMS nr. 1628/2007, cu modificările și completările ulterioare.  
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BVC a fost întocmit fără a avea la bază centralizările efectuate de compartimentul 

economico-financiar, a propunerilor fundamentate, ale conducătorilor secţiilor din 

structura spitalului. 

De asemenea, managerul spitalului nu a respectat prevederile Normelor 

metodologice de aplicare aprobate prin OMS nr. 1043/2010, în ceea ce privește 

întocmirea BVC, care nu s-a făcut la propunerea șefilor de secție, fiind ulterior 

anexate doar filele de buget aprobate, aferente fiecărei secții medicale. 

Probleme cu achizițiile publice 

Serviciul achiziții nu a depus în SEAP notificări cu privire la achizițiile directe, 

grupate pe necesități, care să cuprindă cel puțin obiectul, cantitatea achiziționată, 

valoarea și codul CPV . 

 

Pentru perioada 2017-2019, spitalul, prin serviciul achiziții a încheiat mai multe 

contracte cu societatea VEOLIA ENERGIE ROMANIA SA, având ca obiect 

principal lucrări de reparații punct termic, fără a fi puse la dispoziția echipei de 

control documentele justificative pentru atribuirea acestor contracte, identificându-

se mai multe erori/lipsuri, respectiv: lipsa caietului de sarcini, încadrarea eronată a 

obiectului contractelor (furnizare produse și prestare servicii, în loc de lucrări), 

lipsa proceselor verbale de recepție la finalizarea lucrărilor. Două dintre aceste 

contracte nu aveau nici măcar semnătura reprezentantului legal al entității 

controlate. 

Din analiza acestor contracte precum și a documentelor puse la dispoziție de către 

personalul angajat în cadrul serviciului achiziții, s-a constatat încălcarea, de către 

conducerea spitalului, a normelor legale cu privire la inițierea, încheierea, 

derularea contractelor precum și nerespectarea prevederilor legale în ceea ce 

privește operaţiunile specifice angajării, lichidării şi ordonanţării cheltuielilor 

publice pentru aceste contracte. 

 

Pentru perioada 2017-2019 Spitalul Universitar a încheiat prin serviciul achiziții 6 

contracte cu societatea NOVOMED INTERNAȚIONAL S.R.L., având ca obiect 

principal achiziția de mobilier medical. 
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-În cazul contractului nr. 48893/26.08.2019, autoritatea contractantă a asigurat 

finanțarea cheltuielilor de natura investițiilor (mijloace fixe) din alte surse, 

respectiv din sursele de finanțare aferente bunurilor și serviciilor (obiecte de 

inventar). 

-În cazul contractelor nr. 48893/26.08.2019, nr. 53785/17.09.2019 și nr. 

53786/17.09.2019, autoritatea contractantă nu a respectat prevederile art. 7 alin. (5) 

(a depășit valoarea pragului de achiziție directă) și art. 18 alin. (1) și (3) (a divizat 

valoarea contractului, împărțind-o în mai multe contracte de achiziție directă) din 

Legea nr. 98/2016, cu modificări le și completările ulterioare. 

- Având în vedere faptul că, prin cele 6 contracte au fost achiziționate produse 

similare, autoritatea contractantă nu a respectat prevederile art. 11 alin. (1) și (2) 

din Legea 98/2016 cu modificările și completările ulterioare. 

Pentru nerespectarea prevederilor legale cu privire la achizițiile publice derulate, 

(Legea nr. 98/2016 privind achizițiile publice), respectiv încălcarea normelor cu 

privire la înregistrarea bunururilor în evidențele contabile, responsabilitatea revine 

atât managerului instituției, directorului economic cât și tututor persoanelor care au 

semnat aceste contracte. 

Probleme cu achiziția de măști 

Aspecte privitoare la achiziția de măști și materiale sanitare în contextul pandemiei 

generate de virusul SARS COV 2. Cu privire la întocmirea bugetului de venituri și 

cheltuieli, respectiv identificarea sursei de finanțare, în vederea achiziției de 

materiale sanitare necesare contextului generat de pandemie, s-a constatat că 

sumele reprezentând excedent din anul precedent, nu se regăsesc în rapoartele 

oficiale de execuție bugetară, aferente lunilor ianuarie, februarie, martie, așa cum 

prevede Legea finanțelor publice nr. 500/2002. 

 

De asemeena, s-a constatat că transmiterea comenzilor de măști, dezinfectanți și 

alte materiale sanitare, către Compania Națională Unifarm SA, s-a făcut în data de 

22.03.2020 de către compartimentul achiziții al spitalului, prin e-mail.  
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În acel moment, suma aferentă acestei achiziții nu era prevăzută în bugetul de 

venituri și cheltuieli, buget care a fost avizat de CA și aprobat de MS în data de 

31.03.2020. 

Cu privire la acordarea vizei de control financiar preventiv propriu (CFPP), pe 

documentele privind achizițiile de măști, dezinfectanți și echipamente de protecție, 

achiziționate în perioada pandemiei, s-a constatat că în anumite situații nu au fost 

respectate prevederile OMFP 1792/2002, precum și a reglementărilor cuprinse în 

Ordonanța Guvernului nr. 119/1999. Mai exact, pe comenzile lansate către diverși 

furnizori (Compania Națională Unifarm SA, SOCADANCE SRL), nu a fost 

aplicată viza CFPP (control financiar preventiv propriu), operațiunile înregistrate 

fiind astfel, supuse unui risc financiar. 

Probleme cu un proiect pe fonduri europene 

Este vorba despre proiectul finanțat din fonduri europene POCU/91/4/8/109169 

„Diagnosticul și terapia bolilor rare sistemice cu afectare oculară-OCURARE”. 

Valoarea totală a proiectului este de 6.769.248 lei din care finanțarea 

nerambursabilă în valoare de 6.633.865 lei. Proiectul se referă la formare 

profesională specifică pentru 390 de medici specialiști și rezidenți, 10 biologi și 

200 de asistenți medicali din cele 8 regiuni de dezvoltareale țării, implicați în 

domeniul prioritar de sănătate Boli Rare. 

 

Au fost constatate posibile încălcări ale prevederilor Legii nr. 500/2002, cu 

modificările și completările ulterioare și ale OMFP 1792/2002 de către directorul 

financiar contabil. Plățile au fost efectuate de către Spital, în perioada octombrie 

2019 – martie 2020, fără a îndeplini următoarele obligații legale: lipsa 

angajamentului bugetar, lipsa vizei CFPP pe toate documentele financiar contabile, 

lipsa semnăturilor părților contractante pe contractele subsecvente încheiate. 

 

Referitor la cele două contracte subsecvente la Acordul cadru privind achiziția de 

servicii organizare evenimente, neasumate de către managerul Spitalului, se 

constată faptul că acestea au fost certificate prin viza CFPP de către un contabil în 

cadrul spitalului, deși, la momentul încheierii celor două contracte, acesta nu avea 

atributul de verificare și aplicare viză CFPP.  
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Facem precizarea că, din documentele puse la dispoziția echipei de control a 

rezultat faptul că, atributul de aplicare a vizei CFPP a fost stabilit în sarcina 

contabilului, la o dată ulterioară, respectiv la 13.11.2019 prin Decizia 2284. 

 

Cu privire la 7 contracte subsecvente au fost efectuate plăți către furnizorul 

WALDORF TOURS S.R.L., până la valoarea la zi a acordului cadru, ultimele plăți 

fiind efectuate în data de 30 martie 2020, nefiind astfel respectate prevederile 

Ordinul ministrului finanțelor 1792/ 2002 și Legea nr. 500/2002, potrivit cărora 

pentru a efectua o plată este obligatorie parcurgerea prealabilă a celor trei faze, 

respectiv angajarea, lichidarea, ordonanțarea privind cheltuielile. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Directorul medical al Spitalului Colentina a demisionat. Unitatea medicală, 

unul dintre cele mai importante spitale pentru pacienți cronici din țară, 

redevine suport COVID 

Directorul medical al Spitalului Colentina, medicul Sabina Zurac, a demisionat din 

conducerea spitalului. Sabina Zurac a confirmat luni informația pentru 

HotNews.ro, precizînd că ea și-a scris demisia încă de la începutul lunii octombrie, 

iar vinerea trecută, demisia sa a ajuns pe masa Administrației Spitalelor și 

Serviciilor Medicale București, instituție în subordinea căreia se află spitalul. 

 

Prefectul Capitalei, Gheorghe Cojanu, a anunțat duminică seară că în București nu 

mai sunt locuri la Terapie Intensivă, iar Spitalul Colentina va redeveni integral 

unitate COVID. 

Medicul Sabina Zurac a explicat că și-a scris demisia înainte de anunțul 

prefectului, dar a lăsat să se înțeleagă că atât ea, cât și colegii săi de la Spitalul 

Colentina, cred că acesta ar trebui să acorde în continuare asistență medicală și 

pacienților cronici, fiind unul dintre cele mai importante spitale pentru bolnavi 

cronici din țară. 
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Spitalul Colentina a mai fost desemnat spital de suport COVID și în primele luni 

ale epidemiei în România. Autoritățile au explicat, atunci, că unul dintre cele mai 

importante criterii care au stat la baza deciziei a fost acela că Spitalul Colentina 

este situat foarte aproape de Institutul de Boli Infecțioase Matei Balș și urma să 

preia pacienți infectați în momentul în care capacitatea institutului ar fi fost 

depășită. 

 

Spitalul Colentina fusese redeschis pentru pacienții non-COVID pe data de 31 

august. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Producția de mașini din România (Dacia și Ford) a scăzut cu peste 14% în 

primele nouă luni ale anului, față de același interval din 2019. Totuși, în 

septembrie s-au construit cu 55% mai multe autoturisme decât în aceeași lună 

din 2019. 

În septembrie 2020, au fost produse în România un număr de 57.846 de 

autoturisme, o creștere de +55.7% față de perioada similară din 2019 (37.153 de 

unități). 

Dintre acestea 36.416 de unități au fost produse în uzina Dacia de la Mioveni 

și 21.430 de unități au fost produse de uzina Ford de la Craiova, conform datelor 

ACAROM. 

În condițiile în care Dacia și Ford au avut activitatea suspendată timp de peste 

o lună, pe primele 9 luni din 2020, producția totală de autoturisme în România se 

ridică la 304.875 unități, în scădere cu -14.07% față de perioada similară din 

2019, respectiv 354.812 unități. 

Luna aceasta, 17 cazuri de coronavirus au fost confirmate la uzina Ford, însă 

compania a precizat că nu a fost afectată producția. 

Pe modele, producția de autoturisme în primele nouă luni ale anului 2020 se 

prezintă astfel: 

 DACIA Duster – 129.583 unități 
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 FORD EcoSport & Puma –123.104 unități 

 DACIA Logan – 27.222 unități 

 DACIA Sandero – 17.843 unități 

 DACIA Logan MCV – 7.321 unități 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Conflictul de munca de la fabrica Mercedes din Cugir. Sindicatul vrea ca un 

reprezentant Daimler din Germania sa medieze negocierile 

Tribunalul Alba a motivat decizia prin care a declarat ilegala greva de avertisment 

de doua ore care trebuia sa aiba loc in 29 septembrie 2020 la societatea Star 

Transmission Cugir, parte a concernului german Daimler. Hotararea a fost luata in 

28 septembrie si a fost executorie, chiar daca poate fi contestata cu apel. 

 

Cei peste 1.000 de muncitori care lucreaza la fabrica nemtilor de la Cugir au mai 

multe revendicari care tin de majorari salariale, crearea unor conditii optime de 

desfasurare a muncii, crearea unei stari de echilibru si multumire in ceea ce 

priveste locul de munca, nivelul de salarizare, durata timpului si organizarea 

programului de lucru, sistemul de informare intre parti, regimul delegatiilor, 

raspunderea disciplinara etc. Sindicalistii au solicitat o majorare salariala de 27%, 

iar administratia societatii a oferit doar 3,5%. Oamenii primesc ceva mai mult 

decat salariul minim pe economie plus bonuri de masa. Muncitorii de la 

fabrica Mercedes din Cugir nu renunta la revendicari si au solicitat prezenta la 

negocierile viitoare si a unui reprezentant al Daimler din Germania. 

 

Motivele de anulare a grevei 

 

Chiar daca instanta a constatat ca aceste revendicari permit, potrivit legislatiei, 

declansarea unei greve de avertisment, in final, a respins protestul din cauza unor 

probleme tehnice. Unul dintre motive a fost faptul ca pe tabelul cu semnaturi 

prezentat de sindicat numele sustinatorilor grevei de avertisment era sters. 

 

https://ziare.com/stiri/greva/
https://ziare.com/daimler/
https://ziare.com/mercedes/
https://ziare.com/stiri/instanta/
https://ziare.com/stiri/sindicat/
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"Instanta apreciaza insa ca in speta nu s-a facut dovada ceruta a fi indeplinita de 

prevederile art. 183 al. 1, respectiv acordul scris a cel putin jumatate din numarul 

membrilor sindicatului cata vreme tabelele comunicate reclamantei nu contin 

numele si prenumele autorilor semnaturilor. (...) In aceasta situatie, este evident ca 

nu se poate aprecia ca fiind indeplinita conditia impusa de textul de lege sus 

mentionat cata vreme respectivele tabele nu permit efectuarea de verificari sub 

aspectul calitatii semnatarilor, de angajati ai reclamantei si membri de sindicat, 

motiv pentru care, sub acest aspect cererea reclamantei se priveste a fi intemeiata, 

urmand a fi admisa, cu consecinta constatarii nelegalitatii declansarii grevei de 

avertisment", se precizeaza in motivarea instantei de judecata. 

 

Magistratul a considerat ca un alt motiv de nelegalitate a grevei l-a constituit 

nerespectarea prevederilor legale potrivit carora greva nu poate fi declarata decat 

dupa epuizarea posibilitatilor de solutionare a conflictului colectiv de munca. In 

ultima zi de negocieri s-a decis formarea unei comisii din sase persoane (cate trei 

de fiecare parte) care sa prezinte comisiilor de negociere a CCM din STC o 

propunere comuna. "In conditiile in care din cuprinsul procesului verbal rezulta cu 

puterea evidentei ca posibilitatile de solutionare a conflictului colectiv de munca 

nu erau epuizate si ca partile intentionau sa continue negocierile, instanta apreciaza 

ca hotararea luata de parat la data de 23.09.2020 constituie un alt motiv de 

constatare a nelegalitatii declansarii grevei de avertisment", se sustine in hotararea 

Tribunalului Alba. 

 

"Dialogul social, intrerupt in mod brutal" 

 

Reprezentantii sindicatului au solicitat reluarea negocierilor cu conducerea 

societatii, insa doleanta acestora a fost amanata pana la pronuntarea unei sentinte 

definitive in proces. 

 

"Procesul a avut loc in data de 28 septembrie la ora 14:00. Pe noi ne-au anuntat 

telefonic, pe telefonul fix al sindicatului (din Brasov) la ora 11:30. La ora 11:49 

ne-au trimis pe e-mail documentele (aproximativ 400 pagini) depuse vineri la 

tribunal, de conducerea STC.  

https://ziare.com/daimler/angajati-stiri/
https://ziare.com/stiri/proces/
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In 131 de minute ar fi trebuit sa citim, sa ne facem un punct de vedere asupra 

acuzatiilor continute in cele aproximativ 400 de pagini, sa raspundem la toate 

aceste acuzatii (in scris) si tot in acest timp, sa ajungem si la Tribunalul Alba. In 

fapt, prin ceea ce a facut, noi consideram ca Tribunalul Alba ne-a luat dreptul la 

aparare! Dorim sa continuam negocierile si, in cazul in care nu vom ajunge la o 

intelegere, vom relua procedura de declarare a conflictului de munca. In acest caz, 

dialogul social a fost intrerupt in mod brutal, prin actiunea introdusa de conducerea 

STC la Tribunalul Alba", a precizat liderul sindical ICA - STC, Calin Giurgiu. 

 

Reprezentantii sindicalistilor au solicitat la Federatia IndustriAll Global (federatie 

la care sunt afiliate toate sindicatele din Daimler din intreaga lume) sa intervina la 

conducerea Daimler din Germania pentru reluarea negocierilor inainte de primirea 

hotararii definitive. "Am solicitat ca un reprezentant al IndustriAll Global si un 

reprezentant al HR din Daimler Germania, sa medieze urmatoarele sedinte de 

negocieri colective. In cazul in care refuzul conducerii STC de continuare a 

negocierilor se va mentine, dupa ce vom primi hotararea definitiva a Tribunalului 

Alba, vom relua, conform legii, procedura de la deschiderea conflictului de munca 

si vom merge pana la greva generala pe termen nelimitat", au mai precizat 

reprezentantii sindicatului. 

 

Star Transmission SRL Cugir s-a infiintat in 2001, cand s-au pus bazele joint-

venture-ului romano-german, intre Uzina Mecanica din localitate si Daimler AG. 

In noua afacere, germanii au intrat cu 58% din capital, iar Uzina Mecanica din 

Cugir cu 42%. In 18 august 2016, Star Transmission a inaugurat o noua unitate de 

productie in Cugir, pentru productia de conducte de inalta presiune pentru 

motoarele pe benzina Mercedes Benz. Noua hala de la Cugir dispune de o 

suprafata de 4000 metri patrati, iar investitia totala s-a ridicat la 13 milioane de 

euro. Compania Star Transmission este furnizor unic al acestor componente. Star 

Transission a avut in 2019 o cifra de afaceri de 352,2 milioane lei, o pierdere a 

profitului de 17,8 milioane lei - cu 24 milioane lei mai mica decat in 2018, si 1.209 

angajati. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/stiri/acuzatii/
https://ziare.com/stiri/greva-generala/
https://ziare.com/daimler/mercedes-benz-stiri/
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 Munca la distanta, o normalitate pentru 80% din companiile globale. 

Tendinta va continua in urmatorii ani (studiu) 

Adoptarea muncii la distanta reprezinta o normalitate pentru 80% dintre 

companiile globale, in contextul crizei coronavirusului, arata cel mai recent studiu 

al companiei de consultanta PwC, realizat pe un esantion de 300 de organizatii la 

nivel global, publicat zilele trecute. 

 

Potrivit sursei citate, munca remote, implementata in ultimele luni, in numeroase 

domenii de activitate, ca urmare a restrictiilor sanitare, de distantare sociala si de 

circulatie, a devenit o certitudine care a fost imbratisata de multi angajati, dar si de 

angajatori, deopotriva. 

 

Totodata, munca remote este, la ora actuala, o normalitate pentru majoritatea 

covarsitoare a organizatiilor globale, iar acest trend va continua si in urmatorii doi-

trei ani, considera Wizrom Software, unul dintre cei mai importanti dezvoltatori si 

integratori de software de business din Romania. Dezvoltatorul IT atrage atentia 

asupra faptului ca, intr-un context de sanatate inca plin de incertitudini, activitatea 

continua companiilor poate fi asigurata doar prin digitalizarea operatiunilor. 

 

"Vechiul normal nu mai exista si nu va mai exista in urmatorii doi-trei ani. Cu cat 

companiile si managerii inteleg mai bine acest aspect, cu atat mai repede vom reusi 

sa ne asumam si sa ne obisnuim cu noua normalitate. Pandemia a schimbat 

numeroase lucruri, la nivel mondial, incepand cu modalitatea de lucru, obiceiurile 

de consum, nivelul de trai, a stimulat creativitatea in numeroase domenii si a 

generat transformari rapide in industrii in care operatiunile nu se puteau opri. 

Trebuie sa fim constienti de toate aceste lucruri si sa percepem noua realitate ca 

fiind viitorul nostru din urmatorii ani", a afirmat Anca Cirstoiu, Division Manager 

Small & Medium Business in cadrul Wizrom Software. 

 

Astfel, foarte multe companii au fost fortate, in ultimele luni ale anului, sa se 

adapteze si sa adopte digitalizarea operatiunilor, pentru a-si putea continua 

activitatea. 

 

 

https://ziare.com/social/angajati/
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Potrivit PwC, peste 50% dintre companiile participante la sondajul global au creat 

si implementat, in tot acest timp, o politica de work from home. Din restul - de 

47% - mai mult de jumatate anticipeaza ca au in plan sa introduca aceasta politica 

de lucru pana la sfarsitul acestui an sau au de gand sa o imbunatateasca. 

Conform Wizrom Software, dat fiind noul context sanitar si dorinta de a proteja 

sanatatea si siguranta angajatilor, companiile vor acorda multa atentie acelor soft-

uri care vor asigura productivitatea si eficientizarea muncii si vor incerca sa 

minimizeze efectele colaborarii si lucrului de la distanta, in conditiile in care 

angajatii au inceput deja sa resimta despartirea fizica de echipa si colaboratori. 

 

Avand in vedere noul context economic dificil pe care il parcurg unele 

intreprinderi, in special cele din categoria IMM-urilor, dar si freelancerii sau 

organizatiile neguvernamentele, statul roman (Ministerul Economiei, Energiei si 

Mediului de Afaceri) a decis sa acorde din fonduri externe nerambursabile (fonduri 

europene si de la bugetul de stat) granturi in valoare de 2.000 de euro acelor 

microintreprinderi, persoanelor fizice autorizate, ONG-urilor si cabinetelor 

medicale. Totodata, autoritatile au afirmat ca, dincolo de programele de finantare si 

schemele de ajutor, adresate institutiilor si companiilor aflate in dificultate, este 

nevoie urgenta de digitalizare: atat a societatilor comerciale, cat si a administratiei 

publice. 

 

In ultimele luni, multinationalele, dar si tot mai multe firme mici si mijlocii au 

implementat soft-uri de tip ERP, care le-au permis sa simplifice procesele de 

business si sa asigure o mai buna administrare a resurselor financiare, oferind 

totodata departamentelor interne posibilitatea unor colaborari mai eficiente si 

productive. 

 

In acelasi timp, numeroase firme au ales sa investeasca in solutii IT pentru 

administrarea activitatilor de resurse umane - salarizare, inregistrarea pontajului si 

altor operatiuni de HR, acoperind astfel aspectele care tin de relatia angajator-

angajator si evitand eventuale sanctiuni in aceasta perioada dictata de telemunca. 
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Wizrom Software este unul dintre cei mai importanti dezvoltatori si integratori de 

solutii IT pentru afaceri din Romania. Compania dezvolta si furnizeaza softuri de 

HR, salarizare, contabilitate si gestiune, automatizari in vanzari, productie si 

Business Intelligence (BI). In 2019, Wizrom Software a raportat o cifra de afaceri 

de 5,7 milioane de euro. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Românii, pe locul doi în UE privind riscul de sărăcie şi excluziune socială. 

Peste o treime se află în această situație (Eurostat) 

Românii sunt printre cei mai expuşi la sărăcie şi excluziune socială din Uniunea 

Europeană. Mai mult de o treime dintre români sunt în această situaţie, 

potrivit ultimelor date Eurostat.  

În România, mai mult de o treime dintre cetăţeni se află în risc de sărăcie şi 

excluziune socială, arată Eurostat.  

În România, mai mult de o treime dintre cetăţeni se află în risc de sărăcie şi 

excluziune socială.  

Ţara noastră este pe locul al doilea în acest clasament, care este condus de 

Bulgaria. 

În primele cinci ţări ai căror cetăţeni sunt expuşi sărăciei se mai află şi Grecia, 

Italia şi Spania. În contrast, nivelurile cele mai scăzute ale acestui indicator se 

înregistrează în Cehia, Slovenia şi Finlanda.  

Media Uniunii Europene a trecut de 20%. 

Acestea sunt ultimele date Eurostat şi se referă la anul 2019. Acesta va fi şi punctul 

de unde se va calcula, spun experții Eurostat, ce impact social şi economic a avut 

pandemia şi dacă măsurile luate de Uniune şi guverne au reuşit să păstreze un 

echilibru sau şi mai mulţi oameni au fost împinşi înspre sărăcie.  

Acelaşi studiu relevă că 14,5% din populaţia României are o situaţie materială 

extrem de precară. Cei afectaţi nu îşi pot plăti facturile, nu pot păstra locuinţa 

încălzită şi nu îşi pot permite câteva zile de vacanţă.  

https://ziare.com/social/gestiune/
https://ec.europa.eu/eurostat/web/products-eurostat-news/-/EDN-20201016-2?inheritRedirect=true&redirect=%2Feurostat%2F


CNSLR Fratia | Revista Presei 20 octombrie 2020 42 

 

În Bulgaria şi Grecia sunt cei mai mulţi aflaţi în această situaţie, în timp ce media 

Uniunii Europene este de 5,6%. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Raport al CE: România are cele mai mari inegalități în rezultatele elevilor 

din școala primară 

România are cele mai mari discrepanțe în ceea ce privește rezultatele elevilor din 

școala primară în relație cu finanțarea publică per elev, care este cea mai mică. 

Datele au fost analizate dintr-un set de mai multe țări din UE dar și din afara 

Uniunii. Raportul privind echitatea în educația școlară în Europa a fost publicat de 

Comisia Europeană și analizează mai multe date din ani diferiți. 

Peste 40% dintre elevii români de peste 15 ani, conform datelor din sondajul PISA 

din 2018, au rezultate slabe la citire și matematică. Un procentaj de peste 40% au 

îregistrat și Bulgaria, Albania, Bosnia și Herțegovina, Muntenegru și Macedonia de 

Nord. Elevii de 15 ani din Cipru stau la fel de prost la capitolul citire. 

România se află la mijlocul clasamentului în ceea ce privește legătura dintre 

caracteristicile mediului de acasă și numărul de cărți prezente raportat cu 

performanțele elevilor de 15 ani la citire și matematică, conform datelor din 2018. 

România stă cel mai slab la cheltuielile per educația unui elev/student exprimate în 

relație cu puterea de cumpărare, potrivit datelor Eurostat de la începutul anului. 

Conform datelor din 2016, România se află printre țările cu cele mai mici cheltuieli 

personale din totalul cheltuielilor publice în educație. 

Nivelurile de segregare academică și socială sunt relativ crescute în Cehia, 

Germania, Austria, România, Slovenia și Turcia. 

Discrepanțele în reușitele școlare ale elevilor români din educația primară sunt cele 

mai mari dintre țările analizate în relație cu finanțarea publică per elev, care este 

cea mai mică (vezi grafic). 

 

https://eacea.ec.europa.eu/national-policies/eurydice/sites/eurydice/files/equity_2020_0.pdf
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România are și a doua cea mai lungă vacanță de vară dintre țările din Europa 

analizate în raport și de asemenea un număr de zile școlare relativ scăzut, 168. 

Albania are cele mai puține zile de școală (156) și 76 zile de vacanță de vară. 

Elveția și Marea Britanie au cele mai scurte vacanțe de vară, de 35, respectiv 40 de 

zile iar elevii învață 190, respectiv 195 de zile în aceste țări. 

Raportul analizează 42 de sisteme de educație europene din 37 de țări europene și 

identifică politicile și structurile care conduc la niveluri mai ridicate de echitate în 

ceea ce privește performanțele elevilor. 

“Raportul evidențiază diferențele mari dintre țări în ceea ce privește combaterea 

inegalității în educație și indică o serie de modalități prin care autoritățile pot 

îmbunătăți echitatea în școală. Mai multă echitate are scopul de a rupe legătura 

dintre rezultatele educației și mediile socioeconomice. Aceasta include furnizarea 

de servicii de înaltă calitate de educație și de îngrijire a copiilor preșcolari pentru 

toți copiii și asigurarea faptului că tinerii și copiii beneficiază de sprijinul de care 

au nevoie pe întregul lor parcurs educațional”, arată un comunicat al Comisiei 

Europene. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Greenpeace: Planul României pe energie şi climă pentru 2021-2030, criticat 

dur de Comisia Europeană 

Planul Naţional al României privind Energia şi Schimbările Climatice 2021-2030 

(PNIESC) a fost penalizat de Comisia Europeană (CE), fiind considerat de către 

forul european ca incomplet, lipsit de ambiţie şi lacunar în puncte critice, susţin 

reprezentanţii Greenpeace România. 

"Pe 14 octombrie (2020, n.r.), Comisia Europeană a trimis României o analiză a 

Planului Naţional al României privind Energia şi Schimbările Climatice 2021-2030 

(PNIESC). 

Planul este documentul care defineşte modul în care România va acţiona în 

domeniul energiei în următorul deceniu, în contextul unei crize climatice globale. 



CNSLR Fratia | Revista Presei 20 octombrie 2020 44 

 

Comisia Europeană spune despre documentul final al PNIESC că este incomplet, 

lipsit de ambiţie, lacunar în puncte critice, unde România ar trebui să-şi arate 

determinarea de a se desprinde de utilizarea combustibililor fosili. 

Comisia sesizează lipsa de ambiţie a României în ceea ce priveşte ţinta pe energie 

regenerabilă. România continuă să susţină o ţinta scăzută, de 30,7%, deşi 

potenţialul de energie regenerabilă este mult mai mare. Conform calculelor, ţara 

noastră ar fi putut atinge până în 2030 o ţintă pentru energie regenerabilă de 34%. 

În plus, analiza remarcă faptul că lipsesc strategiile de dezvoltare, calendarul de 

lucru, impactul aşteptat şi resursele financiare pentru a susţine politici publice şi 

măsuri concrete în vederea tranziţiei către o economie neutră din punct de vedere 

al emisiilor", explică activiştii de mediu. 

În acelaşi timp, la capitolul eficienţă energetică, contribuţiile naţionale la ţinta 

europeană pentru consumul primar de energie (până în 2030) sunt considerate ca 

fiind deloc ambiţioase (25.7 Mtoe), iar rata de renovare a clădirilor va fi de 3 - 

4%. În plus, România încă nu a trimis către Comisia Europeană strategia de 

renovare pe termen lung. 

Comisia încurajează măsuri privind eficienţa energetică a reţelelor de 

termoficare. România nu are un program naţional de control al poluării 

atmosferice, atrage atenţia Comisia. 

Pentru a integra cât mai multă energie regenerabilă şi pentru a spori flexibilitatea 

sistemului naţional de energie, planul indică necesitatea unor capacităţi 

suplimentare de stocare a energiei electrice. Planul recomandă integrarea 

sistemelor de stocare a energiei în baterii, cu toate acestea, nu există niciun 

obiectiv sau ţintă pentru aceste capacităţi de stocare. 

Planul PNIESC nu oferă suficiente informaţii privind calitatea aerului sau despre 

interacţiunile dintre calitatea aerului şi politicile privind emisiile de poluanţi în 

atmosferă. Creşterea proiectată a bioenergiei ar impacta negativ calitatea aerului, 

iar impactul trebuie analizat. De asemenea, România nu a stabilit un obiectiv 

specific pentru reducerea emisiilor în sectorul transporturilor. 
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Comisia Europeană estimează că emisiile din transport vor creşte în scenariul 

propus de România", avertizează Greenpeace, într-un comunicat de presă transmis 

de Agerpres. 

Potrivit sursei citate, recomandările CE vizează şi procesul de tranziţie justă. 

Astfel, planul României include câteva referinţe despre impactul pe care tranziţia 

la o economie verde îl va avea asupra locurilor de muncă, în special în zonele 

miniere. 

"Din păcate, proiectul nu prezintă un grafic concret pentru eliminarea producţiei de 

cărbune pentru a putea aborda cu soluţii eficiente situaţia complicată a 

comunităţilor - adică diversificare economică într-o manieră echitabilă şi 

sustenabilă. Studiile independente arată că tranziţia energetică de la cărbune la 

energie verde va costa mai puţin, dacă această tranziţie este realizată mai rapid", 

notează organizaţia de mediu. 

În plus, Comisia face referire şi la modul în care autorităţile centrale au gestionat 

consultările publice şi punctează faptul că nu reiese cum opiniile participanţilor la 

consultările publice au fost integrate în planul final. Totodată, se precizează că 

Planul Naţional privind Energia şi Schimbările Climatice nu a fost supus unei 

evaluări strategice a impactului asupra mediului conform Directivei 2001/42/EC. 

România şi-a asumat atingerea unei ţinte de 30,7% privind ponderea energiei 

regenerabile în anul 2030, faţă de nivelul de 24% stabilit ca target pentru 2020 şi 

atins încă din 2017. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Aurescu - întâlnire cu Pompeo la Washington; discuţiile au vizat 

angajamentul României de a continua investiţiile în Apărare şi cooperarea 

energetică 

Ministrul Afacerilor Externe, Bogdan Aurescu, a avut luni consultări politice cu 

secretarul de stat al SUA Michael Pompeo, în cadrul vizitei sale la Washington, 

context în care cei doi înalţi oficiali au vorbit inclusiv despre angajamentul 

României de a continua investiţiile strategice în Apărare, cooperarea energetică şi 

cea economică între cele două state. 

https://www.agerpres.ro/
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 Potrivit unui comunicat MAE transmis AGERPRES, cei doi oficiali au aprofundat 

discuţiile cu privire la evaluarea stadiului şi prioritizarea proiectelor de interes 

comun pentru perioada următoare, având în vedere obiectivul extinderii şi 

aprofundării cooperării bilaterale în 2021, când va fi marcată cea de-a 10-a 

aniversare a adoptării Declaraţiei Comune privind Parteneriatul Strategic pentru 

Secolul XXI între România şi Statele Unite ale Americii. 

 Ministrul Aurescu şi secretarul de stat al SUA au agreat iniţierea pregătirilor 

pentru organizarea celei de-a şaptea sesiuni de Dialog Strategic bilateral, la 

Washington, în prima parte a anului 2021. 

 

În ceea ce priveşte cooperarea în domeniul militar, ministrul român a salutat 

eforturile comune de întărire a posturii de apărare şi descurajare pe Flancul Estic al 

NATO şi a subliniat necesitatea consolidării în continuare a coeziunii acestuia, cu 

eliminarea disparităţilor de abordare între Nordul şi Sudul Flancului, cu accent pe 

regiunea Mării Negre, ca regiune de importanţă strategică pentru securitatea 

transatlantică. A reiterat angajamentul României de a continua investiţiile 

strategice în apărare şi respectarea angajamentelor la nivel aliat în ceea ce priveşte 

alocarea de resurse în mod echitabil (burden-sharing). 

 El a salutat livrarea recentă de sisteme Patriot în România şi semnarea Foii de 

Parcurs pe 10 ani în domeniul apărării. De asemenea, Bogdan Aurescu a salutat 

intenţia SUA de a-şi creşte efectivele militare pe teritoriul României şi a reiterat 

interesul crescut al ţării noastre pentru o prezenţă militară sporită în România. 

 

În ceea ce priveşte dezvoltarea dimensiunilor economică şi energetică ale 

Parteneriatului Strategic, ministrul român şi secretarul de stat american au discutat 

despre priorităţile şi paşii concreţi ca urmare a agreării recente şi parafării 

Acordului Interguvernamental privind extinderea şi modernizarea programului de 

energie nucleară civilă al României, precum şi a semnării unui memorandum de 

înţelegere ce prevede ca Banca de Import-Export a Statelor Unite să identifice 

posibilităţi de finanţare în special pentru proiecte în domeniul energiei şi al 

infrastructurii. 
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De asemenea, ministrul român a evidenţiat eforturile României privind întărirea 

interconectivităţii dintre nordul şi sudul Europei Centrale, ca obiectiv strategic în 

cadrul procesului de redresare şi creştere a rezilienţei economice a Uniunii 

Europene. 

 

În acest sens, ministrul Bogdan Aurescu a evocat importanţa celor două proiecte 

majore de interconectare regională, Rail2Sea şi Via Carpatia, promovate de 

România inclusiv în cadrul Iniţiativei celor Trei Mări, cu impact strategic direct, 

inclusiv asupra mobilităţii militare. A pledat pentru o implicare a SUA, inclusiv 

financiară, în realizarea acestor proiecte, subliniind necesitatea ca pe lângă o 

prezenţă militară crescută a SUA în regiune, să se consolideze şi o prezenţă 

economică şi de investiţii americană consistentă. 

 

Totodată, cei doi oficiali au avut un schimb de opinii cu privire la securitatea 

energetică, fiind evidenţiată relevanţa rezervelor de gaz românesc din Marea 

Neagră pentru securitatea regională, precum şi progresele în cadrul proiectului 

BRUA şi finalizarea interconectorului de gaz dintre România şi R. Moldova, la 

finalul lunii iulie 2020 (prin secţiunea Ungheni - Chişinău a gazoductului Iaşi - 

Ungheni - Chişinău), care asigură, în prezent, conectarea pieţei de gaze naturale 

din Republica Moldova cu cea europeană, prin România. 

Aurescu a subliniat importanţa începerii, cu implicare americană, cât mai curând, a 

exploatării resurselor de gaz din platoul continental românesc pentru asigurarea 

independenţei energetice a României, R. Moldova şi altor state din regiune. 

 

În domeniul securităţii cibernetice, ministrul Afacerilor Externe a subliniat 

demersurile de evitare a riscurilor de securitate asociate cu reţelele de 

telecomunicaţii 5G şi a menţionat că autorităţile române pregătesc un cadru 

legislativ adecvat, care va permite evaluarea riguroasă a tuturor furnizorilor şi 

comercianţilor. 

 

În ceea ce priveşte perspectiva României de accedere în Programul Visa Waiver, 

ministrul Aurescu a subliniat, în cadrul întrevederii, importanţa facilitării 

contactelor directe dintre cetăţeni şi comunităţile de afaceri, în special prin 

accederea României în acest program.  
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Astfel, ministrul Afacerilor Externe a agreat împreună cu omologul american 

continuarea cooperării şi coordonării suplimentare pe acest subiect, în scopul de a 

duce acest obiectiv comun la îndeplinire, inclusiv prin crearea unui grup de lucru 

bilateral dedicat. 

 La rândul său, secretarul de stat al SUA Mike Pompeo a apreciat soliditatea şi 

substanţa Parteneriatului Strategic cu România, arătând că pentru Statele Unite 

România este un aliat de încredere şi un pilon de stabilitate în regiune. 

 

Cei doi au făcut de asemenea o evaluare privind situaţia de securitate în regiunea 

Mării Negre cu privire la care România şi SUA împărtăşesc viziuni comune. 

Totodată, secretarul de stat american a reiterat sprijinul SUA pentru aderarea 

României la OCDE. 

 

De asemenea, ministrul Aurescu a prezentat evaluarea cu privire la situaţia din 

Republica Moldova şi a reiterat poziţia consecventă a României de susţinător al 

parcursului european al Republicii Moldova, aceasta fiind singura opţiune în 

măsură să asigure dezvoltarea economică şi socială a acesteia în beneficiul direct al 

cetăţenilor săi. Cei doi oficiali au agreat ca SUA şi România să păstreze o 

coordonare apropiată pe această temă. 

 Ministrul Aurescu i-a prezentat omologului american, cu ocazia întrevederii, o 

selecţie de copii ale unor documente istorice care au marcat evoluţia celor 140 de 

ani de relaţii diplomatice româno-americane. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Sefa Bancii Centrale Europene: Comisia nu trebuie sa intarzie distribuirea 

celor 750 miliarde de euro, banii din fondul de relansare a economiei 

Europa trebuie sa distribuie rapid banii din fondul de relansare a economiei, dotat 

cu 750 miliarde de euro, si de asemenea ar trebui sa dezbata crearea unui 

instrument bugetar permanent pentru zona euro, a declarat presedintele Bancii 

Centrale Europene, Christine Lagarde, intr-un interviu pentru cotidianul francez Le 

Monde, preluat de Reuters. 

 

https://ziare.com/christine-lagarde/
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Liderii europeni nu au reusit inca sa ajunga la un acord cu privire la schema pe mai 

multi ani, care include atat granturi cat si imprumuturi, denumita "Next Generation 

EU", crescand riscul ca banii sa nu ajunga la timp pentru tarile cele mai afectate. 

 

"Obiectivul Comisiei este sa poata distribui aceste fonduri la inceputul lui 2021, iar 

acest calendar trebuie respectat", a avertizat Christine Lagarde. "Avem nevoie de 

asemenea de progrese rapide pe partea politica, in special cu privire la adoptarea 

masurilor de catre parlamentele nationale", a adaugat presedintele BCE. 

 

Lagarde a mai spus ca fondurile din planul de relansare trebuie tintite pentru a 

putea sustine transformarea economiei. "Daca nu sunt tintite, daca se vor pierde in 

labirintul administrativ, si nu vor sustine reorientarea economiei reale din tarile 

noastre spre mai mult digital si mai mult verde, atunci vom rata o oportunitate 

istorica pentru a face o schimbare reala", a apreciat presedintele BCE, intr-un 

moment in care negocierile cu privire la acest plan exceptional de relansare au 

intrat in blocaj la Parlamentul European, in special cu privire la conditionarea 

fondurilor de respectarea statului de drept. 

Christine Lagarde a mai spus ca liderii europeni ar trebui sa se gandeasca la 

transformarea fondului de relansare intr-un instrument permanent, o idee tabu in 

unele state mai conservatoare, si de asemenea sa discute crearea unui instrument 

bugetar permanent pentru zona euro. "Credem ca este esential ca plasele de 

siguranta fiscala pe care guvernele le-au introdus in perioada acestei crize sa nu fie 

retrase prea curand", a spus Lagarde. 

In ceea ce priveste politica fiscala, Lagarde a repetat punctul de vedere standard al 

BCE, subliniind ca panoplia de instrumente a bancii nu este inca epuizata iar 

decidentii vor introduce noi stimulente, daca va fi necesar. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

https://ziare.com/bce/
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 FMI previzionează că prețul țițeiului va rămâne și în 2021 mult sub 

nivelurile de dinainte de pandemie, ceea ce înrăutățește perspectiva 

economică a țărilor din Orientul Mijlociu, exportatoare de petrol. 

FMI previzionează că prețurile petrolului vor rămâne apropiate de nivelul actual 

(40 de dolari/baril) la începutul anului 2021, iar pe întreg parcursul său vor fluctua 

între 40 și 50 de dolari pe baril, mult sub nivelul de 70 de dolari/baril la care se 

vindea țițeiul (Brent) la începutul anului 2020. Deși prețurile și-au mai revenit 

după colapsul din luna mai, ele se mențin la un nivel scăzut, din cauza 

incertitudinilor legate de recuperarea economică globală. 

Cum țițeiul este cel mai important factor pentru recuperarea economică a 

exportatorilor de petrol, în special state precum Arabia Saudită, Irak, Iran, EAU, 

Bahrain și Kuweit, FMI a înrăutățit estimarea economică pentru acest an cu 1,3% 

la -4,1% pentru Asia Centrală, și de -6% pentru țările din Golful Persic. 

Perspectiva cererii de petrol rămâne sumbră pe fondul noului val de coronavirus. În 

septembrie, Agenția Internațională pentru Energie și-a redus estimările pentru 

cererea mondială de petrol la 91,7 milioane de barili pe zi în acest an, cu 8,4 

milioane de barili pe zi mai mică decât media anului trecut. Estimările OPEC 

(țările exportatoare de petrol) sunt chiar mai pesimiste, organizația calculând o 

reducere cu 10% a cererii de țiței pentru 2020. 

(Sursa: biziday.ro) 


